
Dostavba areálu Plovárenská 
(str. 3)

Dny evropského kulturního 
dědictví (str. 5)

Michal Šiška ve světové soutěži  
(str. 7)

Jiří Reynek 
(str. 13)

ylisty
Havlíčkobrodské

Evropská města si připomněla Den bez aut
(str. 5)

www.muhb.cz

 říjen 2008ZDARMA • Distribuovaný náklad 9 600 kusů

pro občany našeho města

10

Oslavíme 90. výročí 
vzniku ČSR

Zveme širokou veřejnost 
na oslavy 90. výročí vzniku 

samostatného státu 
Československa

Při této příležitosti pořádá 
město Havlíčkův Brod

25. října v 19 hodin
kostel sv. Vojtěcha 

koncert Jindřicha Macka  
a Pavly Fendrichové „Moravská 

lidová poezie v  písních“

27. října v 16.30 hodin
pomník Tomáše Garrigue 

Masaryka 
položení květin, slavnostní 

proslov starostky města Havlíč-
kova Brodu a primátora Spišské 
Nové Vsi, vystoupení českého 

a slovenského pěveckého 
souboru

27. října v 17 hodin
kostel sv. Rodiny 

slavnostní koncert k 90. výročí 
vzniku republiky, kde vystoupí 

česká a slovenská pěvecká  
tělesa Jasoň Havlíčkův Brod  

a soubor Chorus Iglovia  
ze Spišské Nové Vsi 
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POZOR – Uzávěrka příštího čísla je 22. 10. 2008
Své příspěvky nebo dotazy můžete posílat na adresu hblisty@muhb.cz, nebo dodat do boxu Havlíčkobrodských listů na podatelně Městského úřadu, 
Havlíčkovo nám. 57 nejpozději do 25. dne v měsíci.
S připomínkami k distribuci se obracejte na Městské informační centrum v budově Městského úřadu na Havlíčkově náměstí.
Za obsahovou správnost příspěvků ručí autor. Nevyžádané příspěvky a fotografie se nevracejí. Redakce si vyhrazuje právo upravovat a krátit příspěvky. Články není 
možné využívat v jiných periodikách bez souhlasu vydavatele.

28. říjen 1918 v Brodě
„Lide československý! Tvůj odvěký sen stal se skutkem. Stát česko-
slovenský vstoupil dnešního dne v řadu samostatných kulturních 
států světa.“

Národní výbor v Praze jako domácí vrcholný orgán české politiky se 
obracel na veřejnost s provoláním o převzetí správy  nového státu  
a výzvou k zachování pořádku, respektování svobody a majetku. Spo-
lu s prvním zákonem Národního výboru o vzniku československého 
státu je přinesly svým čtenářům všechny hlavní české deníky nazítří 
29. října 1918. Ano, sen se stal skutečností, česká státnost v rámci 
československého státu byla plně obnovena. Proč ale právě 28. října? 
Na to odpovídá jeden z mužů 28. října Antonín Švehla výstižně a lapi-
dárně: „V sobotu by bylo příliš brzy, v úterý možná pozdě.“

V posledním roce světové války bylo jasné, že rakousko-uherské 
mocnářství mele z posledního. Na podzim se již celkem nepokrytě 
připravovala česká politická reprezentace k převzetí moci. V Brodě  
o těchto plánech mluvili Jiří Stříbrný a zvláště 11. října na schůzi české 
státoprávní demokracie Alois Rašín. Ostatně starosta města Eduard 
Šubrt byl od počátku ve spojení s představiteli domácího odboje. 
Také v Brodě byl vytvořen 25. 10. dvacetičlenný Národní výbor (nazý-
vaný také Národní rada) ze zástupců sociální demokracie, státoprávní 
demokracie, agrárníků a národních socialistů. Nikdo však nevěděl, 
kdy to „praskne“.

Válečné dobrodružství však podkopalo základy několikasetleté říše 
dříve, než se ještě před několika dny obecně soudilo, a monarchie 
před zhroucením byla nucena žádat o příměří. Když byla v Praze  
v pondělí dopoledne 28. října Andrassyho nóta publikována, lid si její 
text vysvětlil po svém jako kapitulaci Rakousko-Uherska a Národní 
výbor začínal přebírat moc. Jedním z prvních politiků, který veřejně 
proklamoval vznik samostatného státu, byl někdejší absolvent brod-
ského gymnázia Bohdan Zahradník na shromáždění občanů u sochy 
sv. Václava. Ubíral se zrovna z pověření Národního výboru na hlavní 
nádraží převzít správu nad železnicí, hlavně aby se zamezilo vývozu 
zboží a  dopravní techniky mimo území nového státu.

Právě prostřednictvím drážního telegrafu se dostávaly do všech kou-
tů země zprvu kusé a později jasnější zprávy o průběhu převratu  
v Praze. Kolem poledne po informacích z brodského nádraží zachvá-

tilo celé město nadšení. Přestalo se pracovat, vyučovat, na soukro-
mých i veřejných budovách zavlály červenobílé prapory, lid vyrazil 
do ulic. Rázem všichni zapomněli na čtyři roky bídy, utrpení, hladu  
i na epidemii španělské chřipky. Vše se slilo v jeden proud nadšení  
z nastávajícího míru a úplné národní samostatnosti.

Po šesté hodině večerní vyrazil od nádraží pochodňový průvod za 
zpěvu národních písní na náměstí, kde byl demonstrativně spálen 
nenáviděný černožlutý rakouský prapor. V osm hodin následoval 
na náměstí obrovský tábor lidu, na němž promluvil starosta města 
E. Šubrt, který měl již podrobné zprávy z Prahy. Po něm se dav jal 
zúčtovat se symboly nenáviděného státu: „Pryč s orly!“ Nejednalo se 
posléze jen o ty plechové z úředních štítů.  Pro většinu Čechů jedním 
z takových za války prožluklým rakušáckým symbolem bylo i okresní 
hejtmanství, proti němuž se hněv lidu posléze obrátil. Možná Brod 
mohl zažít obdobu defenestrace, nebýt, jak praví historik František 
Petr, „několika rozvážných mužů“, kteří „po delším úsilí sliby i hroz-
bami přiměli lid k ústupu“.

Příštího dne vydržela slavnostně sváteční a jásavá atmosféra. Z bará-
kového tábora byla přivezena busta císaře Karla a zahalená do čer-
nožluté vlajky za všeobecného veselí svržena do Sázavy. Před rozšíře-
ným místním Národním výborem (na 36 členů) však stály naléhavější 
úkoly – převzít do svých rukou správu státních úřadů a ústavů, býv. 
uprchlický tábor a statek na Rozkoši (s nezanedbatelnými zásoba-
mi), poštu a železnici a zejména zajistit zásobování obyvatelstva. Do 
bezpečnostní a strážní služby na železnici se velmi aktivně zapojily 
sokolské hlídky, které odebíraly projíždějícím vojákům zbraně a kon-
trolovaly pohyb zásilek. Do večera 29. října měl Národní výbor vše 
pod kontrolou, československý stát se stal realitou i Brodě. 

Ačkoliv se pozdější každodenní realita v novém státě  mnohdy vzdalo-
vala představám z doby jeho vzniku, většina pamětníků vzpomínala i po 
letech na 28. říjen s pohnutím. „Ten den byl nejdemokratičtější z dob 
minulých a snad i budoucích. Kéž by se mohl tento den posvěcený lás-
kou a nadšením vrátit do všech dnů a roků“, napsal sokolský kronikář. 

 Miloš Tajovský
 reprofoto Ing. J. Šťastník

Brodští občané vezou císaře Karla k poslední exekuci 29. 10. 1918

Poslanec B. Zahradník při projevu u sochy sv. Václava v Praze 28. 10. 1918
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Nájemné v městských bytech se bude upravovat
Rada města odsouhlasila několik změn týkajících se nájemného  
v městských bytech, kde je uplatňováno tzv. regulované nájemné. Zákon 
107/2006 Sb., upravuje postup při deregulaci, která by měla skončit v roce 
2010. Schváleny byly tyto změny:
• Úprava nájemného v bytech se současným nájmem 25,42 Kč/m2 je podle 
zákona možná do výše 36,5 %. Nová částka nájemného v těchto bytech 
bude tedy od nového roku činit 34,68 Kč/m2. U nově přidělovaných bytů 
je letos vybírána částka 43 Kč/m2, která je smluvní.  Tímto dojde k postup-
nému narovnání regulovaných nájmů se smluvními. Ze zvýšení nájmů jsou 
vyjmuty byty zvláštního určení, tzn. DPS, které zůstávají na původní ceně 
16,42 Kč/m2.
• Nájemné v bytech se státní dotací bylo regulováno tzv. „věcně usměrňo-
vaným nájmem“, který však ústavní soud zrušil a Ministerstvo pro místní 
rozvoj doporučuje nahradit výpočtem z vynaložených nákladů. Tato částka 
by byla příliš vysoká, proto rada města rozhodla opět o částce 43 Kč/m2 tak, 
aby došlo ke srovnání nájmů.
• V objektu v Bělohradské ulici, kde jsou startovací byty, platí nájemníci 
několik let 41 Kč/m2 a po opuštění bytu po třech letech město nájemníkovi 
vrací 50 % zaplaceného nájemného, tedy skutečný nájem činí 20 Kč/m2.  
I zde chce město přiblížit jednotlivé nájmy a neprohlubovat rozdíly. Na dru-
hé straně chce ale upřednostnit mladé rodiny, kterým opravdu toto bydlení 
slouží jako přechodné – startovací. Rada města proto schválila cenu 55 Kč/
m2 s tím, že nájemník po 3 letech dostane zpět 50 % a jeho reálný nájem 
tedy bude 27,5 Kč/m2.  (ado)

Do školek chodí více dětí
Město Havlíčkův Brod navýšilo od nového školního roku počet míst  
v mateřských školkách a při MŠ v Příčné ulici zřídilo novou třídu s polodenním 
provozem pro 20 dětí. Vzhledem k výsledku letošních zápisů a počtu žádostí, 
kterým nebylo vyhověno, radnice od září zřídila novou třídu mateřinky pro 20 

Areál veřejných sportovišť Plovárenská
Jedná se o druhou etapu výstavby areálu na Plovárenské. V této 
etapě bude stávající hřiště pro veřejnost doplněno stavbou nové 
montované budovy se sociálním zařízením a šatnou, včetně šatny pro 
imobilní občany, umělým povrchem na basketbalovém hřišti, umělým 
osvětlením, mobiliářem a lavičkami. Dokončeno bude také softbalové 
hřiště a prodloužení in-line dráhy kolem řeky. Práce už začaly a termín 
dokončení je plánován na konec tohoto roku vyjma terénních úprav, 
které budou dokončeny na jaře roku příštího. Většiny hřišť by se 
výstavba neměla dotknout a návštěvníci je budou moci využívat 
souběžně s ní. V první etapě bylo prostavěno 12,5 mil Kč včetně DPH. 
Ve druhé se předpokládá prostavět 10,08 mil Kč včetně DPH, z toho 
dotace státu činí 6,8 mil Kč. Odbor rozvoje města

Název stavby: Areál veřejných sportovišť Plovárenská,  
Havlíčkův Brod, Projekt z ROP Jihovýchod
Registrační číslo: CZ.1.11/3.2.00/01.00397
Zahájení: září 2008 
Dokončení: duben 2009
Cena (celkem = dotace + město): 10.080.008,50 Kč vč. DPH
Zhotovitel: Chládek a Tintěra Havlíčkův Brod a.s.

dětí. Třída byla otevřena v objektu sousedícím s MŠ Příčná v centru města, kde 
dříve sídlil denní stacionář pro seniory „Domovinka“. Ten se koncem loňské-
ho roku přestěhoval do nového objektu v Reynkově ulici a uprázdněné pro-
story bylo možné využít bez větších stavebních úprav. „Jsem velmi rád, že se  
v průběhu letních prázdnin podařilo objekt zrekonstruovat a vytvořit novou 
třídu, sociální zázemí i kanceláře pro vedení příspěvkové organizace Mateř-
ské školy města Havlíčkův Brod. Náklady na přestavbu činily zhruba 100 
tis. Kč a asi 50 tis. Kč pak stálo vybavení speciálním nábytkem,“ upřes-
nil radní Tomáš Hermann. „Jde o třídu s polodenním provozem od 8.00 
do 12.00 hod. Děti se stravují ve vedlejší budově MŠ Příčná a chodí i na 
společnou zahradu, která byla v průběhu prázdnin rozšířena,“ doplnila 
ředitelka příspěvkové organizace Mateřské školy města Blažena Polyako-
vá. Sedm mateřských škol města Havlíčkův Brod tak navštěvuje od 1. září 
2008 celkem 599 dětí.  (ado)

Změny volebních místností
Podrobné informace o počtu a sídle volebních okrsků pro volby do 
zastupitelstva kraje konané ve dnech 17. a 18. 10. 2008 jsou zveřej-
něny jak na www.muhb.cz, tak na úřední desce městského úřadu  
a budou vyvěšeny i na vývěskách ve městě. Jedinou změnou je pře-
sun volební místnosti, která bývala v nádražní hale, na nové místo, do 
Technických služeb (středisko veřejná zeleň), Bělohradská 3582. Další 
změny se týkají jen názvů volebních místností, ale objekty zůstávají 
tytéž, jako v minulosti. (pat)

Startuje provoz sociálního portálu kraje Vysočina
Z iniciativy krajského odboru sociálních věcí a zdravotnictví pod gescí 
radního kraje Jiřího Vondráčka vznikal zhruba devět měsíců nový pře-
hledný krajský sociální portál poskytující především laické, ale i odborné 
veřejnosti informace o všem, co souvisí s poskytováním sociálních služeb  
i s dalšími oblastmi, které patří do odvětví sociálních věcí. Počínaje zářím 
letošního roku pomohou občanům nejen z našeho kraje s orientací  
v sociálních službách a v oblasti sociálních dávek nové webové stránky  
na adrese www.kr-vysocina.cz/socialni-portal. Jitka Svatošová, KrÚ 

Rozšiřujeme Havlíčkobrodské listy na webu
Kapacita Havlíčkobrodských listů je více než naplněna. Proto se některé 
události z přelomu měsíce do radničních novin nedostanou a do příštího 
vydání jsou už zastaralé. Vytlačí je pak příspěvky a události nové. Mediální 
výbor zastupitelstva města přišel s návrhem, abychom některé zajímavé 
články zveřejňovali v plném znění na webových stránkách jako doplněk  
k Havlíčkobrodským listům. Výborný nápad budeme od tohoto čísla reali-
zovat na www.muhb.cz v rubrice Havlíčkobrodské listy. (pat)

Havlíčkobrodské listy na www.muhb.cz od 3. 10.  
příští vydání od 31. 10.

Rekonstrukce komunikace ul. U Panských
Kompletní rekonstrukce komunikace v délce 267 m je dokončena. 
Došlo však ke změně stavby před dokončením z důvodu 
zvýšení počtu parkovacích míst, a proto byl prodloužen termín 
výstavby včetně odstranění drobných nedodělků do 30. 9. 2008.  
V rámci stavby byl vybudován jednostranný chodník v délce cca  
220 m a vzniklo zde 23 parkovacích míst. V ulici nemohla být zřízena 
objízdná trasa a zhotovitel musel práce koordinovat tak, aby byla co 
nejméně omezena činnost zde umístěných provozoven, domova 
důchodců a občanů. Proto patří dík všem, kterých se toto omezení  
dotklo  a přistoupili ohleduplně a konstruktivně k řešení nevyhnutel-
ných problémů. Odbor rozvoje města

Název stavby: Rekonstrukce komunikace ul. U Panských
Zahájení: květen 2008
Termín dokončení: srpen 2008
Cena dle smlouvy o dílo: 6 887 862 Kč
Zhotovitel: Skanska DS a.s. Brno, závod Jihlava
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Osmnáctiny oslaví i bramborářské dny 
Ústřední bramborářský svaz ČR připravuje ve spolupráci s Výzkum-
ným ústavem bramborářským 18. bramborářské dny. Uskuteční se 
ve dnech 16.–18. října 2008 pod záštitou hejtmana kraje Vysočina 
Miloše Vystrčila. 
Letošní rok je pro bramboráře zvláště významný. OSN jej vyhlásila na 
návrh Peru Mezinárodním rokem brambor. Oslavujeme 100. výročí 
založení první bramborářské organizace v Českých zemích a 85. výro-
čí založení Výzkumného ústavu bramborářského v Havlíčkově Brodě. 
Rovněž Ústřední bramborářský svaz ČR si připomíná 15 let od svého 
založení.  V průběhu října svaz vydá publikaci s názvem 100 let orga-
nizovaného českého bramborářství, dokumentující činnost brambo-
rářských organizací v letech 1908–2008. 
Na čtvrtek 16. 10. připravujeme ve spolupráci s havlíčkobrodským 
pracovištěm České zemědělské akademie v Humpolci 7. ročník sou-
těže studentů středních zemědělských škol ČR o „Bramborový květ 
Vysočiny“. V odpoledních hodinách se v hotelu Slunce uskuteční tis-
ková beseda na téma Mezinárodní rok brambor 2008. 
Pátek 17. 10. je vyhrazen pro odborný seminář „Obchod s brambora-
mi 2008“. Ten proběhne v  kulturním domě Ostrov. V úvodu semi-
náře budou oceněni vítězové studentské soutěže o „Bramborový 
květ Vysočiny“ a proběhne křest výše zmíněné publikace. Pokřtí ji 
hejtman M. Vystrčil, společně s  ministrem zemědělství P. Gandalovi-
čem. Na semináři přivítáme mezi mnoha zahraničními hosty i velvy-
slance kolébky brambor, velvyslance Peru, pana Barahonu. 
Novinkou pátečního programu bude kulinářská soutěž studentů 
hotelových škol o „Bramborovou pochoutku Vysočiny“, organizova-
ná ve spolupráci s Obchodní akademií a Hotelovou školou Havlíčkův 
Brod, i vyhlášení výsledků novinářské soutěže „Brambory – skrytý 
poklad“, organizované ve spolupráci s Regionálním sdružením Syndi-
kátu novinářů Vysočina.
Sobota 18. 10. je vyhrazena pro trh na Havlíčkově náměstí, kde bude 
možnost k nákupu kvalitních konzumních a sadbových brambor, 
výrobků z brambor, čerstvého ovoce a zeleniny, květin a ryb. Náv-
štěvníci si zároveň mohou vyzkoušet svou zdatnost v soutěži v pojí-
dání bramboráků, nebo škrábání brambor na čas. Sobotní program 
bude doplněn o vystoupení hudebního a folklorního souboru.  
Od čtvrtka do soboty zažije Havlíčkův Brod první „Bramborové hody“. 
I proto, že po dohodě se zástupci Cechu podnikatelů v pohostinství 
okresu Havlíčkův Brod budou ve vybraných restauracích  podávány  
k hlavnímu jídlu jako přílohy pouze brambory, nebo výrobky z bram-
bor.  V době od 14. 10. do 11. 11. můžete navštívit také výstavu Bram-
bory – skrytý poklad, otevřenou v místním muzeu. Část expozic bude 
ve stejné době umístěna v prostorách  Krajského úřadu kraje Vyso-
čina v Jihlavě. 
 Ing. Josef Králíček�
 tajemník ÚBS ČR 

Ve vestibulu Městského úřadu V Rámech proběhla soutěžní výsta-
va prací klientů zařízení sociální péče „Upřímné srdce – šikovné 
ruce“. Veřejnost vyhodnotila jako nejlepší vyšívanou dečku z Domu  
s pečovatelskou službou Na Výšině. Odborná porota udělila prven-
ství žabákovi z dílny CIRCLE OF LIFE – občanského sdružení – Koněšín. 
Čestnou cenu obdrží Denní a týdenní stacionář Jihlava za soupravu 
květináčů. (pat)

Oldřich Dwořák opět oceněn na mezinárodním festivalu
Z mediálního gastronomického festivalu Znojemský hrozen si 
17. září přivezl havlíčkobrodský karikaturista prestižní cenu. 
Ačkoliv se festival týká hlavně světové televizní a rozhlasové 
tvorby o špičkových jídlech a nápojích, nezapomíná ani na 
obdobný výběr kresleného humoru prezentovaného jako Gas-
tronomické grotesky. Letošní ročník mezinárodního klání byl 
jubilejní desátý a probojování se do úzkého prezentovaného 
výběru bylo samo o sobě úspěchem. O to více ocenění Oldřicha 
Dwořáka těší. (pat)

Zářijové zajímavosti
• V základní škole V Sadech proběhlo za přítomnosti rodičů a učitelů 
školy 1. září tzv. „čepicování“, což je pasování prvňáčků na školáky. 
V sále staré radnice byli studenti prvních ročníků SPŠS ak. Bechyně 
přivítáni k zahájení studia slavnostní imatrikulací.
• V areálu Speciální školy U Trojice proběhla 3. září cvičná evakuace 
žáků. Preventivně osvětovou akci pořádalo Centrum pro bezpeč-
ný stát v rámci projektu Ochrana obyvatel ve spolupráci s krajem 
Vysočina a s Hasičským záchranným sborem – územní odbor Hav-
líčkův Brod. „Co dělat“ v krizových situacích je také možné zjistit ve 
stejnojmenném kapesním rádci, který je v prodeji po celé ČR.
• Ve dnech 1.–5. září se sešlo v Havlíčkově Brodě 44 zasloužilých 
hasičů kraje Vysočina. Mezi významné hosty patřil i zakladatel akti-
vu ZH Miroslav Řepiský. V rámci programu byli také přijati v his-
torickém sále staré radnice starostkou města Janou Fischerovou, 
která ve svém vystoupení poděkovala seniorům za dobrovolnou 
celoživotní práci při ochraně zdraví a majetku našich spoluobčanů.
• Tradiční Běh Terryho Foxe změnil letos název na Běh duhové 
naděje a proběhl 12. 9. v parku Budoucnost. Akci pořádal Český 
červený kříž. 
• V pravé poledne 12. 9. se narodila malá Kristýnka Olahová z Hav-
líčkova Brodu. Její příchod na svět byl v pořadí tisícím, ke které-
mu došlo v letošním roce v havlíčkobrodské porodnici. Blahopřát 
mamince i miminku přišli i zástupci města.
• Žáci mají za sebou atletické mistrovství republiky. Na českém 
šampionátu zabodovala běžkyně Lada Nováková z havlíčkobrodské 
Jiskry. Stala se vicemistryní republiky.
• V kulturním domě Ostrov proběhly ve dnech 24.–26. 9. již 45. dny 
nukleární mediciny s mezinárodní účastí odborníků. 
• Domov pro seniory U Panských oslavil 110. výročí založení.  
• Na Havlíčkově náměstí se uskutečnila 29. 9. olympiáda základních     
škol v zábavně naučných disciplínách souvisejících s tříděním odpa-
dů. Děti soutěžily také o nejoriginálnějšího Plastožrouta, kterého 
vytvořily z PET lahví.
• Vyjádřit svůj názor na nemocnice na Vysočině mohou pacienti 
do 31. října v celostátní anketě Nejlepší nemocnice 2008. Mohou 
dotazník vyplnit v elektronické podobě, brodská nemocnice nabíd-
ne pacientům na recepci papírový formulář. Loni pacienti z Vysoči-
ny hodnotili nejpozitivněji nemocnici v Havlíčkově Brodě.
 (red)

� Havlíčkobrodské listy



Reportéři IN

�ŘÍJEN 2008

Města a obce v ČR se opět zapojila do celoevropské akce „Evropský týden 
mobility“ (16.–22. září) a „Evropský den bez aut“ (22. září), která se letos 
v Evropě konala už posedmé. Osvětová kampaň, která upozorňuje na 
problémy se stále narůstající automobilovou dopravou, proběhla i v Hav-
líčkově Brodě. Mládež si mohla například vyzkoušet problémy při jízdě 
na vozíku pro postižené nebo chůzi se slepeckou holí či psem. Celý den 
provázel na několika místech ve městě doprovodný program zaměřený 
na tématiku čistoty ovzduší. (pat)

Dny evropského historického dědictví se slavily 13. 9. po celé repub-
lice. Zpřístupněnými památkami a doprovodným programem se při-
pojil k tradici také Havlíčkův Brod. Historické objekty navštívilo letos 
2780 osob. Jedním z doprovodných programů bylo i Dadivadlo v kos-
tele sv. Trojice. (pat)

Havlíčkův Brod navštívila při svém poslaneckém výjezdu na Vysoči-
nu 16. 9. první místopředsedkyně Poslanecké sněmovny Parlamentu 
České republiky Miroslava Němcová. (pat)

Vzácně navštívil Havlíčkův Brod rodák a houslový virtuoz Bohuslav 
Matoušek. Spolu s Petrem Saidlem koncertovali v kostele sv. Rodiny 
a připravili posluchačům skutečný zážitek.  (pat)

Zástupci havlíčkobrodské radnice, kraje Vysočina, FC Slovan a zho-
tovitelské firmy Tennis Zlín slavnostně otevřeli v pátek 26. 9. spor-
tovní plochu s novým umělým povrchem, osvětlením a oplocením 
fotbalového hřiště Na Losích. Celková investice města Havlíčkova 
Brodu a kraje Vysočina činila zhruba 18,5 mil. Kč.  (pat)

Knižní veletrh dosáhne plnoletosti
18. Podzimní knižní veletrh se bude konat 10. a 11. října 2008 v Hav-
líčkově Brodě. Osmnáctým ročníkem veletrh dosahuje v přeneseném 
smyslu plnoletosti a proto je hlavním tématem jeho doprovodného 
programu láska. V rámci cyklu autorských čtení PEN klub čte o lásce 
se návštěvníkům veletrhu představí desítky slavných i méně známých 
spisovatelů. Nebudou chybět ani prezentace knih, besedy, autogra-
miády (Ivan Kraus, Stanislav Komárek, Josef Mlejnek, Miloš Vystr-
čil aj.), výstavy (Josef Paleček) a přednášky. Doprovodné programy 
budou probíhat v salonku v prvním patře Kulturního domu Ostrov, v 
prostoru PEN a v literární kavárně Petrkov na balkoně a také v Krajské 
knihovně Vysočiny, v Galerii výtvarného umění a v Muzeu Vysočiny. 
Zájem pořadatelů o doprovodné programy letos výrazně převyšuje 
prostorové možnosti veletrhu.
Součástí Podzimního knižního veletrhu jsou i letos ceny za nejkrás-
nější knihy veletrhu z oblasti beletrie (udílí město Havlíčkův Brod), 
naučné literatury (udílí kraj Vysočina), dětské literatury (udílí hlavní 
sponzor veletrhu Tiskárny Havlíčkův Brod, a.s.) a politické literatury 
(udílí Evropská akademie pro demokracii). Ceny za nejkrásnější knihy 
veletrhu budou předány na slavnostním večeru, pořádaném hejtma-
nem kraje Vysočina Milošem Vystrčilem a ředitelkou Krajské knihov-
ny Vysočiny Veronikou Peslerovou na závěr prvního dne veletrhu – v 
pátek 10. října ve 20 hodin v sále Staré radnice v Havlíčkově Brodě.
Česká astronomická společnost udělí letos již posedmé cenu za ast-
ronomickou literaturu Littera Astronomica. Cenu předá Jiří Grygar v 
pátek 10. října v 16 hodin ve slavnostním prostředí Havlíčkova bytu v 
Muzeu Vysočiny. Více informací o ceně Littera Astronomica lze najít 
na stránkách České astronomické společnosti www.astro.cz.
Čím dál větší oblibu získává literární soutěž Dopište…, kdy je úkolem 

soutěžících dopsat povídku některého českého spisovatele. Do letoš-
ní soutěže, jejímž úkolem bylo dopsat povídku Ireny Obermannové, 
poslalo příspěvky 144 lidí z celého Česka. Tři vítěze vybere přímo 
spisovatelka a ceny předá v sobotu 11. října v 11.30 hodin v salonku  
v prvním patře Kulturního domu Ostrov.
Připraveny jsou samozřejmě i ceny pro vylosované návštěvníky 
veletrhu – vstupenkové knížečky se budou losovat třikrát – v pátek  
10. října v 18 hodin a v sobotu 11. října v 15 a v 16.30 hodin.
Podrobnosti na www.virtualniveletrh.cz.
 Markéta Hejkalová, ředitelka 18. Podzimního knižního veletrhu
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Vy se ptáte, my odpovídáme

Co projednaly rada a zastupitelstvo města

Termíny veřejných jednání výborů zastupitelstva města v měsíci říjnu 2008

Zasedání zastupitelstva se bude konat 20. 10. 2008 od 14.30 hodin ve velké zasedací  
místnosti MěÚ Havlíčkův Brod, Havlíčkovo náměstí 57.

6.10. výbor pro výchovu a vzdělávání a sport 15.00 h. MěÚ Havlíčkovo nám.
8.10. hospodářský výbor 15.30 h. MěÚ V Rámech
8.10. výbor pro územní plán a rozvoj města 15.30 h. MěÚ Havlíčkovo nám.
9.10. sociální a zdravotní problematika 15.00 h. MěÚ V Rámech

15.10. finanční výbor 15.15 h. MěÚ V Rámech
21.10. cestovní ruch, kultura a vztahy s veřejností 16.00 h. MěÚ Havlíčkovo nám.
22.10. výbor pro životní prostředí 15.30 h. MěÚ V Rámech
4.11. mediální výbor 16.00 h. MěÚ Havlíčkovo nám.

Rada města 1. a 15. 9. 2008 schválila:
• doplnění nájemní smlouvy typu „D“ o ustanovení o inflační doložce v tomto 
znění: Smluvní strany se dohodly, že pronajímatel může každoročně jedno-
stranně zvýšit nájemné bez souhlasu nájemce o částku odpovídající procen-
tuálnímu vyjádření roční oficiálně uváděné inflace, zvýšené o 5 procentních 
bodů. Nájemné bude ve smyslu tohoto ustanovení upraveno vždy s účinností 
od 1. dne měsíce následujícího po vyhlášení inflačního koeficientu pro násle-
dující 12 měsíční období
• rozšíření stavu Městské policie HB o dvě strážnice od 1. 1. 2009
• předložený sazebník pro službu týdenního stacionáře přísp. org. Sociální 
služby města HB s platností dnem schválení, a změnu org. struktury od 1. 10. 
2008
• návrh kompletního ceníku hlavní činnosti TS HB platný od 1. 1. 2009 a plán 
investic 2009
• zveřejnění nabídky pronájmu bytů (předplacený nájem) :
byt č. 9 o velikosti 2+1 Smetanovo náměstí 1880, byt č. 9 o velikosti 1+0 U 
Kasáren 3504, byt č. 19 o velikosti 1+ 0 U Kasáren 3504, byt č. 33 o velikosti 1+ 
0 U Kasáren 3504

Rada města:
• vzala na vědomí záměr prostorového zabezpečení přísp. org. kraje Vysočina 
Speciální školy U Trojice a tento záměr přístavby podporuje
• uložila odboru rozvoje města zadat společnosti Colas CZ a.s., k realizaci 
odvodnění místní komunikace ve Šmolovech u čp. 89 
• vzala na vědomí informaci o provedení opravy a řešení havarijního stavu u 
zatrubněné části potoka vedoucího z Pivovarských rybníků
• projednala petici proti znaleckému posudku na stanovení cen bytů na Výši-
ně a schválila odpověď petičnímu výboru
• se seznámila s dopisem Námitky proti uvažované „revitalizaci“ Havlíčkova 
náměstí a ukládá odboru rozvoje města pokračovat v přípravě realizaci stavby 
v souladu s územním rozhodnutím
• souhlasila s uzavřením Smlouvy o poskytnutí dotace z Regionálního operač-
ního programu NUTS 2 jihovýchod na projekt Dětské hřiště Jihlavská, Dětské 
hřiště Kalinovo nábřeží, Areál veřejných sportovišť Plovárenská, Tělocvična 
u základní školy V Sadech, Novostavba zázemí pro konání kulturních akcí a 
požární zbrojnice v místní částí Suchá 
• souhlasila s přípravou a podáním žádosti do I. kola grantového projektu 
Operačního programu Lidské zdroje a zaměstnanost, oblast podpory sociální 
integrace a sociálních služeb a oblast podpory mezinárodní spolupráce

Zastupitelstvo města 29. 9. schválilo: 
• zvýšení dotace pro HC Rebel a.s. pro rok 2008 o 1 milion Kč z důvodů vzrůs-
tu nákladů na zajištění účasti v soutěžích mládežnických družstev
• poskytnout partnerskému městu Spišská Nová Ves 100 tis. Kč na technické 
zhodnocení budov v městské zoologické zahradě při odstraňování povodňo-
vých škod 
• pořízení nového územního plánu sídelního útvaru HB, určuje L. Honzárka ke 
spolupráci na pořízení nového ÚP s pořizovatelem, ukládá radě města vypsat 
výběrové řízení na zhotovitele nového ÚP a zařadit do návrhu rozpočtu 2009 
finanční prostředky na zpracování jeho dílčí části (zadání, koncept) 
• prodloužení lhůty na realizaci prodeje pozemku p.č. 628/129 v k.ú. HB do 
31. 3. 2009
• posunutí počátku běhu čtyřleté lhůty ke kolaudaci staveb na Spálené stráni 
I. etapa – 2. část na 1. 10. 2007
• zveřejnění záměrů prodejů pozemků:
-  v k. ú. Suchá ppč. 807/4 o výměře 29 m2 
- v k.ú. Mírovka  ppč. 40/2 o výměře 398 m2 
- v k.ú. HB ppč. 1040/3 o výměře cca 40 m2 , ppč. 2342/1 o výměře cca 17m2 
a stpč. 6288 o výměře 15 m2 (věcné břemeno na ppč. 2342/1)
- v k.ú. HB stpč. 7293 o výměře 1 m2 
- pod řadovými garážemi U Panských
- v k.ú. HB stpč. 2088/2 o výměře 24 m2 a  ppč. 2644/2 o výměře 105 m2 
- v k.ú. HB ppč. 3819, 1967/3 a 1962/17 o výměře cca 250 m2 
- v k.ú. HB stpč. 7320 o výměře 2 m2 

- parc. č. 2644/1 o výměře 157 m2 (podíl 119/838), parc. č. 2644/2 o výměře 
56 m2 (podíl 119/838), parc. č. 2642/1 o výměře 1762 m2 (podíl 119/838), 
parc. č. st. 221 o výměře 869 m2 (podíl 29/407) včetně budovy čp. 153 (podíl 
29/407) se všemi součástmi a příslušenstvím a pozemku o výměře 3040 m2 
(podíl 119/838) včetně kopané studny, vše v k.ú. Štoky
• části pozemku v k.ú. Termesivy o výměře cca 130 m2 před vjezdem do 
areálu firmy Stavointerier
• záměr prodeje nemovitostí areálu kasáren letiště :
- Budova – jiná stavba bez čp/če na st.p.č. 5462 ( SO 92 ) v k.ú.HB
- Pozemek – st.p.č. 5462 o výměře 803 m2, zastavěná plocha a nádvoří v k.ú. 
HB
- Část pozemku - p.p.č.2798/2 v okolí budovy na st.p.č. 5462 zajišťující její 
obslužnost o výměře cca 3000 m2, ostatní plocha
• 21 laureátů na udělení cen města HB pro nejlepší žáky základních škol za 
školní rok 2007/08
• výjimku ze Zásad pro poskytování finančních podpor neziskových činností 
v oblastech tělovýchovy a sportu, sociálních služeb a zdravotnictví, kultury a 
ostatních zájmových činností z rozpočtu města a stanovuje celkovou částku 
pro poskytování finanční podpory neziskových činností v roce 2009 ve výši 16 
mil. Kč 
• změny rozpočtu města 09/2008 za období 1. 7. 2008 až 30. 9. 2008 takto:
a) zvýšení rozpočtových příjmů o 42.912,3 tis.Kč; upravený rozpočet po změ-
nách činí 855.172,1 tis. Kč
b) zvýšení rozpočtových výdajů o 30.114,9 tis. Kč; upravený rozpočet po změ-
nách činí 712.024,7 tis.Kč
c) očekávaný výsledek finančního hospodaření města za rok 2008 - přebytek 
- se rozpočtovým opatřením 09/2008 zvyšuje o 12.797,4 tis. Kč a nastavuje na 
hodnotu (+)143.147,4 tis. Kč 
d) financování upraveného rozpočtu města na rok 2008 je zcela kryto rozpoč-
tovými příjmy roku 2008 a dále finančními prostředky z přebytku hospodaře-
ní za rok 2007 a předchozích let

Zastupitelstvo města:
• navrhlo mimořádné valné hromadě k doplnění představenstva HC Rebel 
a.s. jako své zástupce Jana Schwarze a Petra Beránka
• vyhlásilo pro zimní sezónu 2008 - 2009 grantový program Bruslařská škola 
• darovalo M. Šiškovi 110 tis. Kč na přípravu a materiální zajištění jeho účasti 
na světovém finále Ironman 
• souhlasilo s předložením žádosti o dotaci z Regionálního operačního 
programu na projekt Revitalizace středu města a konstatuje, že město HB má 
zajištěno financování tohoto záměru na první dvě etapy projektu, a to včetně 
vlastního podílu
• neschválilo celkový podíl spolufinancování investiční akce podchod Masa-
rykova ulice ze zdrojů města ve výši 13.940 tis. Kč. a uložilo radě města vypsat 
bez odkladu nové výběrové řízení na dodavatele stavby
� (pat)

Usnesení rady a zastupitelstva města v plném znění  
jsou na webových stránkách a úřední desce MěÚ.

Mám dotaz ohledně sportovišť u základní školy Štáflova. Chtěl jsem 
se zeptat, jestli jsou hřiště určená pro veřejnost, nebo zda slouží 
jen potřebám základní školy. V době letních prázdnin byl celý are-
ál otevřen a vedle hřiště s umělým povrchem byl vyvěšen Provozní 
řád veřejných sportovišť. Na začátku školního roku řád zmizel a poté 
následovalo uzavření celého areálu. Podrobné informace o využívá-
ní těchto hřišť jsem se pokoušel zjistit na internetových stránkách 
základní školy Štáflova i na webu městského úřadu Havlíčkův Brod, 
ale nenašel jsem prakticky žádnou sekci, kde by mohly být tyto 
záležitosti objasněny. Proto Vás prosím o podání podrobnějších infor-
mací o využívání těchto sportovišť, případně o možnostech pronájmu. 
 Jiří Svoboda

Sportoviště v areálu školy (včetně oplocení, zadní a přední brány) jsou 
na pozemku, který je součástí školního zařízení, nejsou tedy určeny pro 
volné užívání veřejností. O prázdninách pracovali ve škole řemeslníci na 
opravách až do 19 hodin a někdy nechávali bránu otevřenou. Provozní řád 
patřil k areálu U Trojice, kde jej někdo zcizil a pravděpodobně umístil u 
hřiště školy Štáflova. Několik mladíků se proto domnívalo, že je zde veřej-
né sportoviště, ale byli ředitelkou školy upozorněni na omyl. Po dohodě s 
ředitelstvím (dohoda o pronájmu) je možno sportoviště využívat v určitých 
hodinách veřejností v době, kdy neslouží školnímu tělocviku a jiným spor-
tovním organizacím. Běžně je využíváno i obchodní akademií, gymnáziem 
či jinou základní školou. Pro veřejnost činí pronájem 200 Kč/hod.
 Světlana Pátková
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Sport

Úspěšný rok sportovců havlíčkobrodského Alfa klubu
Již pátým rokem se tělesně postižení sportovci Michal Šiška a Josef Dáňa 
věnují svým sportům v rámci projektu havlíčkobrodského Alfa klubu, 
který pod patronací Centra pro zdravotně postižené v Havlíčkově Brodě 
podporuje výkonnostní sport paraplegiků. Letošní rok se mohou zmínění 
sportovci právem pochlubit svými mimořádnými úspěchy (více na www.
muhb.cz).Cílem Alfa klubu je pokračovat v podpoře tělesně postižených 
sportovců i v následujících letech. Předpokladem pro to, aby se toto 
předsevzetí setkalo s úspěchem, je mimo jiné finanční podpora ze stran 
soukromých subjektů a města Havlíčkův Brod. Pro případné zájemce o 
členství v Alfa klubu jsou k dispozici podrobnější informace v Centru pro 
zdravotně postižené kraje Vysočina – pracoviště Havlíčkův Brod (Dob-
rovského 2915, 580 01  Havlíčkův Brod, tel. 569 427 614).
 Kateřina Babuljaková, vedoucí CZP Havlíčkův Brod

Hroši došli až do finále
Na vrcholovou, týden trvající softbalovou akci, finále evropského Poháru 
vítězů pohárů v Hippos aréně, se sjely týmy z celé Evropy. Potvrdilo se, že 
brodským Hrochům pěkné prostředí Hippos arény svědčí.
Právě Hroši s posilami P. Váchou a O. Malým ze Spektra Praha a J. Brabcem 
z Tempa Praha se excelentně prosazovali v jednotlivých zápasech. Ve finále 
se Hroši utkali s nizozemským Decos EHS Haarlem, který obhajoval loňské 

prvenství. Na soupeře však brodští hráči již nestačili a prohráli 5:2. Druhé 
místo v turnaji je pro Hrochy výrazným úspěchem, když za nimi skončil 
nejlepší dánský i druhý nizozemský celek včetně vítěze českého poháru. 
Nejlepším pálkařem byl vyhlášen Petr Vácha.   (ja)

Šachisté Jiskry mistry republiky
Mistrovství ČR juniorů, jednotlivců a družstev v rapid šachu 2008 se v 
hotelu Slunce zúčastnilo 63 hráčů (51 chlapců a 12 dívek). Celkovým vítě-
zem se stal V. Zwardoň z Karviné se 7,5 body, druhý skončil V. Plát z Třin-
ce se 7 body. Na 3. až 6. místě se umístili hráči se 6,5 body a mezi nimi 
na 5. místě havlíčkobrodský Filip Vala. Výborně si vedlo družstvo TJ Jiskra 
ve složení T. Reichel, O. Beránek a M. Čermák. Chlapci získali celkem 15,5 
bodů a stali se mistry ČR.  (ja)

Raftaři Jiskry mistry republiky
Na umělém kanále v Roudnici nad Labem se konaly závody Českého 
poháru v raftingu, které byly zároveň mistrovstvím republiky a mis-
trovstvím Evropy juniorů. Posádka Jiskry Havlíčkův Brod ve složení Vít 
Vondráček, Jan Myslivec, Petr Čapek a Vojtěch Štěpánek vybojovala 
kompletní sbírku medailí. K mistrovskému titulu ze sjezdu přidali Broďáci 
bronz ze slalomu a stříbro ze sprintu. V celkovém hodnocení to zname-
nalo 1. místo v kombinaci a titul absolutního mistra ČR v raftingu juniorů. 
V celkovém hodnocení Českého poháru Jiskře patří druhé místo. Tyto 
skvělé výsledky rozhodly o tom, že pro příští sezónu obsazuje Jiskra Hav-
líčkův Brod pozici 1. reprezentační posádky. Milan Štěpánek

Marek Švec (* 17. února 1973 Havlíčkův Brod) je český reprezentant v 
řecko-římském zápasu, který oslavil již mnoho úspěchů. OH 1996 (Atlan-
ta) - 8. místo, MS 1998 (Gävle) – stříbro, akademické MS 2000 (Tokio) 
– zlato, MS 2006 (Kuang-čou) – stříbro, MS 2007 (Baku) – bronz, ME 2004 
(Haparanda) – bronz, ME 2006 (Moskva) – bronz, Letní olympijské hry 
2008 (Peking) – 5. místo. Nevrátil se z Olympiády v Pekingu jako medai-
lista, i když naději měl opravdu velkou. Být pátý v olympijském souboji 
je však obrovský úspěch. Proto brodského rodáka Marka Švece pozvalo 
vedení města na radnici, aby mu pogratulovalo k velmi dobré reprezen-
taci města. Rozhovor s olympionikem najdete na www.muhb.cz v rubri-
ce Havlíčkobrodské listy. (pat)

Postup Michala Šišky do světové soutěže IRONMAN 
předčí všechny sportovní zprávy tohoto měsíce
Sporty, jimž se věnuje Michal Šiška, jsou plavání, cyklistika (handbike) 
a triatlon. Z Mistrovství České republiky handbikerů v Pardubicích si 
odvezl bronzovou medaili. Úspěšné bylo také 2. kolo Českého poháru 
v Praze, kde se zařadil na 2. místo či 9. kolo Českého poháru v Lou-
nech, kdy ve své kategorii dojel jako vítěz. Z mezinárodních úspěchů 
stojí za zmínku 14. místo v závodu EHC v Lucembursku nebo 9. místo 
závodu IPC v Německu. Úspěchem v kvalifikačním závodu v belgických 
Antverpách si nakonec vybojoval postup do mezinárodního turnaje v 
triatlonu Ironman na Hawaii.  (pat)

Silly Hill Contest
V sobotu 6. 9. zažila malá sjezdovka v Horní Krupé velkou show. Konaly 
se zde totiž premiérové závody v travním lyžování a již 4. ročník závo-
dů na mountainboardech. Na startu paralelního závodu se sešlo hned 
několik lyžařů reprezentace ČR např. Aleš Mlíčka, několikanásobný 
juniorský mistr světa, Michal Sklenář, držitel rychlostního rekordu z 
letošního Mistrovství světa juniorů ve Švýcarsku, další borci i mnoho 
diváků. V paralelním závodě mužů zvítězil Jiří Fuchs (Meteor Brno). 
Nejlepším závodníkem domácího pořádajícícho oddílu HB SKI TEAM 
byl Adam Hromádko, který obsadil 3. místo v kategorii starších žáků. 
Následovaly dramatické závody mountainboardistů v hliněné trati 
plné skoků a klopených zatáček. V rychlostním závodě lyžařů měře-
ného radarem vyhrál Aleš Mlíčka (Grasski Dlouhoňovice), který na 
zdejším „kopečku” dosáhl úctyhodných 60km/h! Michal Hromádko 
z HB SKI TEAMu obsadil třetí místo s rychlostí 57km/h. Tyto závody 
pořádaly týmy www.hbskiteam.cz a www.boneshaker.cz. Příští rok 
nashledanou.  David Myslivec, HB SKI TEAM
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Co možná nevíte
Hokejová sezóna začala
V září byl zahájen nový ročník první hokejové ligy. Předseda předsta-
venstva akciové společnosti HC Rebel Jiří Kopic nám na úvod sezóny 
odpověděl na několik otázek.

Nezdá se vám, že v ,,A,, mužstvu hraje málo brodských odchovanců?
Myslím, že jich hraje přesně tolik, kolik jich v tuto chvíli hrát může. 
Hráči jako jsou Pavlík, Endál, Kraučuk jsou v základním kádru a stá-
vají se pomalu oporami mužstva. Velice nadějní jsou junioři Václav 
Němec, Hadrava a Křišťan, kteří dostávají v „Áčku“ příležitost. Hráči, 
kteří se letos nevešli do užšího kádru, získávají zkušenosti ve dru-
hé lize a počítáme s nimi pro příští roky. No a ti nejlepší, jako jsou 
Čermák, Linhart, Zdenek Kadlec už odešli do Slavie a my jsme na to 
právem hrdí. Je naší snahou připravit pro budoucí kariéru co nejvíce 
mladých hráčů. Z tohoto důvodu je osmdesát procent mužstva ve 
věku do třiadvaceti let. Mám velice hezký pocit, když vidím jak se 
lepší, jak pracují, jak se rvou o svoji příležitost a jak tím nám i fanouš-
kům dělají radost. 

Jak s odstupem času hodnotíte smlouvu o spolupráci se Slávií Praha?
Mohu jednoznačně prohlásit, že to byl krok správným směrem, pro 
oba kluby vzájemně prospěšný, a to z mnoha důvodů. Pro naše hráče 
ve všech věkových kategoriích, kteří to myslí s hokejem vážně, je to 
vztah velice motivující. Mají totiž velkou šanci dostat příležitost ve 
velkém hokeji. Pro mladé Slávisty je to zase možnost vyzrát a vyhrát 
se pro extraligu. Neposledním pozitivem je i stránka ekonomická. 
Jsem přesvědčen, že bez této smlouvy by bylo velice složité zde 
udržet jak první ligu seniorů, tak extraligu dorostu.

Zmínil jste ekonomiku, jak si v tomto směru klub stojí?
Hospodaření klubu v loňském roce bylo ztrátové, a to z důvodů objek-
tivních, které vznikly během sezony a nebylo možné je nahradit, ale 
i proto, že jsme pod dojmem sportovních úspěchů ne zcela dokázali 
uhlídat všechny náklady. Z tohoto důvodu se budeme v tomto roce 
muset spokojit se skromnějším rozpočtem, zejména na straně výda-
jů, abychom čísla vrátili tam, kde mají být.

Co byste na začátku sezony vzkázal fanouškům?
Já nejprve musím fanouškům poděkovat za sezonu minulou. Hokej 
bez nich by neměl význam. Hráči ho hrají pro ně a všichni si jejich 
přízně vážíme. I díky jim byla loňská sezona tak úspěšná a společně 
s nimi jsme si mohli vychutnat krásné zápasy v play-off. Věřím, že  
i letošní mužstvo, a to nejen to seniorské, připraví fanouškům krásné 
zážitky. Začátek jednotlivých soutěží napovídá, že se můžeme směle 
měřit i s těmi nejlepšími, proto bych rád pozval diváky do Kotliny  
v co největším počtu, aby pomohli svými hlasivkami hráčům navázat 
na loňské úspěchy.
 (pat)

Jak pokračuje příprava stavby obchvatu
Zatímco všichni jezdíme přecpanými silnicemi po Havlíčkově Brodě 
a trpělivě toužíme po obchvatu nebo naopak nadáváme, že se už 
nestaví, příslušné úřady systematicky pracují na tom, abychom se jej 
dočkali. Stavbu platí stát prostřednictvím Ředitelství silnic a dálnic, 
se kterým na přípravě stavby spolupracuje město. V současné době 
jsou rozpracovány dva segmenty obchvatu, jihovýchodní a západní.

Jihovýchodní část obchvatu
Dopravní stavba naváže na používaný severovýchodní obchvat  
a odvede tranzitní dopravu od Jihlavy na Pardubice a na Kolín. Nová 
komunikace bude měřit zhruba čtyři kilometry a od nynějšího kru-
hového objezdu na konci Žižkovy ulice povede na jih mezi městem  
a místními částmi Termesivy a Bartoušovem. Překlene železniční trať 
i řeku Sázavu a říčku Šlapanku. Obchvat bude mít dvě mimoúrov-
ňové křižovatky a desítku mostů a vyústí nad Havlíčkovým Brodem  
u výjezdu na Jihlavu. Náklady se budou pohybovat na hraně jedné mili-
ardy korun. „Na jihovýchodní obchvat je vydané územní rozhodnutí,  
v současné fázi se zpracovává dokumentace pro stavební povolení. 
Do konce roku bude projekt zpracovaný Pragoprojektem připraven  
tak, aby Ředitelství silníc a dálnic mohlo začít jednat s vlastníky 
pozemků o výkupech“ popisuje jednotlivé kroky přípravy Josef Beneš, 
vedoucí odboru rozvoje města. V průběhu zpracování projektu se 
jako u každé stavby objevilo několik problémů. Jedním ze zásadních 
překážek je skutečnost, že se změnila norma na křižovatky, takže se 
dotknou jiného území a některé se musí přepracovat. Přesto by kon-
cem roku měla být zahájena jednání o výkupech pozemků. Na začá-
tek stavy si však budeme muset ještě počkat. Pokud vše dobře půjde, 
mohlo by se s výstavbou této části obchvatu začít v roce 2011.

Jihozápadní trasa obchvatu 
Tato část obchvatu vede směrem na Humpolec. Zastupitelstvo města 
požadovalo prověření správnosti navrhovaného západního segmen-
tu. Ze studie, kterou pořídilo Ředitelství silnic a dálnic, vyplynulo, že 
optimální by bylo změnit trasu, která je v územním plánu. Severozá-
padní část by doznala pouze drobnější změny, pro jihozápadní okruh 
je navrženo úplně jiné řešení. Vznikly tři varianty, kterými se zabývalo 
zastupitelstvo města, zatím však neodhlasovalo žádnou. „V součas-
né době se pracuje na zastupitelstvem schváleném pořízení změny 
územního plánu, které má své zákonitosti podle stavebního záko-
na. Nejprve zadání, které se projednává s dotčenými orgány státní 
správy, potom se kreslí vlastní návrh, projednává se s orgány státní 
správy a pak se schvaluje v zastupitelstvu změna. Do zastupitelstva 
tak jde toto téma třikrát. Nyní máme za sebou první krok, probíhá 
zpracování a projednání zadání změny územního plánu na západní 
trasu obchvatu, které bude předloženo do říjnového zasedání zastu-
pitelstva“ vysvětluje složitou přípravu Beneš. Jasné je, že tak, jak je 
obchvat navržen ve stávajícím územním plánu, být postaven nemůže. 
Zatím se názory kloní k variantě oddálení ke Šmolovům. 
Projednává se v rámci změny územního plánu i další, východní část 
obchvatu mezi Chotěbořskou a Pražskou, zda by i u tohoto segmentu 
bylo vhodné změnit trasu a připravovat nový obchvat. Silnice mezi 
koupalištěm a sídlištěm by tak zůstala vnitroměstskou komunikací. 
Tato varianta oddálení obchvatu od města je zatím pouze v jednání. 
 (pat)
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Co možná nevíte
Revitalizace Havlíčkova náměstí
Vážení spoluobčané, dovolte mi, abych vám alespoň stručně popsa-
la a zdůraznila připravované změny při revitalizaci našeho krásného 
Havlíčkova náměstí. Někteří z vás si možná přečetli v tisku zavádějí-
cí informace o projektu. Samozřejmě má každý právo vyjádřit svůj 
názor, ale je potřeba, aby názor vycházel z dostatečného množství 
informací.
Proč vlastně k revitalizaci náměstí dochází? Osobně si vzpomínám, 
jak si lidé často stěžovali na tekoucí dešťovou vodu po chodnících, 
kluzkou a nerovnou dlažbu. Navíc se zjistilo, ze inženýrské sítě v zemi 
jsou již také naprosto nevyhovující a je nutná jejich oprava. Součas-
ně zastupitelstvo města si vzalo jako prioritu uvést vše do pořádku 
tak, aby naše náměstí bylo po technické stránce dořešeno. K tomu 
proběhly široké diskuze, besedy s urbanisty, odborníky z památkové 
péče, dopravy, životního prostředí atp. Konala se tři veřejná setkání 
a besedy s občany, poslední 1. října tohoto roku. Na základě těch-
to setkání byla také do projektu zapracována celá řada připomínek. 
Zdůrazňuji, že po celém obvodě náměstí budou ponechány stromy, 
lavičky, kolem morového sloupu budou stromy upraveny, případ-
ně vysazena nová vzrostlá zeleň. Diagonála pro dopravu středem 
náměstí zůstane zachována tak, jak je vidět na historických fotografi-
ích. Situace zpracovaná panem architektem Burianem byla vystavena 
po dobu 30 dnů na úřední desce. S celým projektem bylo, je a bude 
možné se seznámit na stránkách městského úřadu www.muhb.cz.
Milí spoluobčané, Havlíčkovo náměstí se svými nádhernými histo-
rickými štíty si přejeme mít všichni co nejhezčí a děkujeme, že nám  
s tím i svými názory pomáháte.
 Jana Fischerova, starostka města 

Dopis zastupitelstvu města
Když se tak někdy zastavím uprostřed našeho Havlíčkova náměstí a roz-
hlížím se kolem dokola, žasnu nad architektonickou krásou, která mně 
obklopuje a s úctou vzpomenu našich předků, kteří svou řemeslnou 
dovedností, snad místy přímo dokonalostí a nepochybně i velkým smys-
lem pro krásu dokázali vytvořit dílo, k němuž budou vzhlížet s uznáním, 
obdivem a úctou a těšit se jím i celé další generace. Každý dům zde má 
jiný štít, jinak krásný, ničím nerušící, naopak vytvářející spolu s ostatními 
domy jeden jediný harmonický celek. Smutnou výjimkou je téměř celá 
jižní strana náměstí a také spořitelna.
Z Havlíčkobrodských listů se dovídám, že v současné době se v rámci 
revitalizace připravují i některé změny na tomto náměstí. Podle mne 
úkol nadmíru náročný a odpovědný, opravdové to „sousto“ pro ty 
nejpovolanější, disponující notnou dávkou estetického cítění. Proč 
zdůrazňuji právě onen smysl pro krásno? On totiž cit pro věc se nedá 
naučit a není dán každému. Může tedy chybět i těm erudovaným,  
v jejichž profesi smysl pro krásu by měl být naprostou samozřejmos-
tí. S jeho nedostatkem se bohužel setkáváme v menší či větší míře 
všude, naše město nevyjímaje.
A nyní již můj laický pohled na některé zamýšlené změny související  
s revitalizací našeho náměstí. Začnu zelení kolem Mariánského slou-
pu. Vysloveně se v ta místa nehodí dřevina keřovitého vzrůstu. Jde  
o keř, podle mne určený spíše pro velká prostranství, kde má neo-
mezené možnosti svého růstu. Vzrostlé stromy tam vrůstají jeden do 

druhého. A to by nemělo být. Teď mám na mysli dva stromy stejné-
ho vzrůstu a stejného druhu /pravděpodobně nějaký druh hlohu/. 
Neshledávám pro ně opodstatnění – ani pro lípu. Pro smrk jen v tom 
případě, pakliže by o Vánocích nahrazoval vánoční strom, mající zatím 
své místo v západní části náměstí. Jeho roli by mohl převzít tento živý 
strom. U osmi javorů rostoucích kolem Mariánského sloupu bych se 
přimlouval o soustavnou, citlivě prováděnou péči, ne ohudláváním, 
jako je javor za tam umístěnou orientační tabulí, která jednak působí 
rušivě a je i zbytečná vzhledem k elektronickým informacím o Havlíč-
kově Brodě a okolí před bankou v jižní části náměstí. Živý plot ohra-
ničující celý prostor, tvořící téměř souvislou hradbu oddělující toto 
místo od ostatního prostranství by pak pozbyl smysl.
Nejsem zastáncem cementových obřích květináčů rozmístěných po 
celé ploše náměstí.
Náměstí má být podle článku v Havlíčkobrodských listech zklidněno. 
Ano, plně souhlasím. Domníváte se však, že parkováním aut, tak jak 
z nákresu v listech v prostoru před chodníky na jižní a severní straně 
vyplývá, zklidnění prospějete?
Na jedné straně hodláte náměstí postupně zbavovat hlučnosti, na dru-
hé straně je různými atrakcemi chcete oživovat. Některými ano, jako 
jsou např. tradičně zaběhnuté trhy s přehlídkou nejrůznějších řemesel 
i těch, které již zcela zanikly. Rozhodně bych ale nezvedl ruku pro akce, 
jako je např. plážový volejbal, který na náměstí rozhodně nepatří.
Posuzováno pouze z hlediska estetického, moc krásy nenadělá ani 
montovaná konstrukce jevištního provizoria, postavená vždy jen na 
přechodnou dobu letní sezóny. Pokud však jste o jejím využití, její 
smysluplnosti plně přesvědčeni, tak budiž, ať tam je. Ale estetic-
ké to nebude. Jisté pochybnosti mne znepokojují, když se dočítám  
o dalším rozšiřování speciálního osvětlení, tedy zvýraznění některých 
staveb v nočních hodinách. Zde bych se moc rozmýšlel a spíše držel 
zpátky. „Někdy méně znamená více“. A když už bych měl dát svůj 
hlas, nejraději bych posvítil na Havlíčkův dům.
Možná, že mám zbytečné obavy ze zatím blíže nekonkretizované 
„připomínky“ K. H. Borovského, která se má podle architekta Buri-
ana na náměstí také objevit. Zde nemohu víc, než hovořit pouze  
o svých osobních pocitech. Myslím si však, že Karel Havlíček je u nás 
již dostatečně, opravdu důstojně připomenut jeho sochou v nadživot-
ní velikosti vhodně umístěnou v parku Budoucnost. Havlíčkovu rodi-
nu pak připomíná samotný Havlíčkův dům, busta Havlíčkovy matky, 
umístěná rovněž v parku. Určitou vzpomínkou na K. Havlíčka je svým 
způsobem i pamětní deska na domě manželů Vaňkových připomína-
jící jeho přechodný pobyt v jejich domě…
Vážení zastupitelé, snad mi nebudete mít za zlé mou otevřenost, s níž 
byl napsán tento dopis. Už jsem zkrátka takový. A jsem jeden z těch, 
kteří mají rovněž upřímný zájem, aby revitalizace, jak jste nazvali svo-
ji snahu o nové utváření některých lokalit našeho města, ale mož-
ná i napravování již z dřívějška učiněných, někdy ve svém důsledku 
finančně dosti nákladných chybných rozhodnutí – splnila vše, co se 
od ní očekává. I když neznám její úplný, podrobný obsah, předpoklá-
dám, že v každém směru sleduje dva hlavní cíle: občanskou spokoje-
nost a pokud jde o město samé, o jeho vzhled.
Na jejím šťastném vyřešení se dnes podílíte.
 Václav Endal
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Městské informační centrum Havlíčkův Brod, Havlíčkovo nám. 57
telefon: 569 497 357, 569 497 353 – fax: 569 497 299 
e–mail: icentrum@muhb.cz – internet: www.muhb.cz
Otevírací hodiny: Po–Pá 9–17 h. So 8–12 h. Mimo provozní dobu poskytne 
základní informace Muzeum Vysočiny Havlíčkův dům.

Na rozloučenou s prázdninami proběhl v pátek 29. 8. 2008 v Mírovce 
VI.ročník strašidelné cesty po stopách mírovského strašidla. Na stezku 
odvahy vyrazilo 60 dětí s lampiony. Na cestě na děti i rodiče čekalo dva-
cet strašidel. Touto cestou bychom chtěli poděkovat všem, kteří nám 
pomohli stezku odvahy v Mírovce uskutečnit.  Trbušková,Rázlová

Svědek, který zůstal

Pomníky lidé staví proto, aby připomínaly nějaký jev, či událost.  
A tak byly, mimo jiné, u cest stavěny kříže, boží muka i sochy svatých. 
Dlouhověké stromy měly podobný význam. Nedávná doba z ideo-
logických důvodů, z důvodu četné výstavby silnic, dálnic a jiného... 
toto bořila.  Ale době navzdory, zůstala některá němá svědectví.  
V těsné blízkosti, svépomocně postaveného domu, kde žiji již bez-
mála čtyřicet let, se dochovaly dvě lípy. Přečkaly nejméně dvě staletí  
a mezi nimi litinový kříž na kamenném podstavci. Kristovo tělo zmi-
zelo již dávno, čas se nedá zastavit. To pietní místo bylo místem her 
našich dětí, občas se pod křížem objevila skromná kytička. Jak dří-
ve narození pomalu odcházejí, kytiček ubývalo, až se stalo, že dítě 
našich dětí – zapomnělo. 
Doba již dávno otěhotněla průjezdy automobilů a naše ulice U Pan-
ských, se nestala výjimkou. Průjezd nákladních monster ve dvoumet-
rové vzdálenosti znásilnil nejen obyvatele, ale i dvě dvousetleté lípy. 
Torzo kříže čas naklonil a příroda taktně ukryla svědka minulosti, na 
jehož kameném podstavci novodobý umělec sprejem vytvořil neu-
mělý hákový kříž.                                               
                   
Nyní se píše září roku 2008. Město Havlíčkův Brod dokončuje rekon-
strukci ulice U Panských a já takřka denně chodím na zahrádku okolo 
bývalého pietního místa. Něco se mi nezdá v pořádku. No ano!  Křoví 
je vyřezáno, litinový křížek vyrovnán. Pod křížem je i schod, na který je 
možno se postavit, či pokleknout. Stojím na opracovaném kameni, jenž 
je evidentně částí kříže. Na něm vytesaný reliéf s Boží rukou pomoci, 
srdcem a okem. V tu chvíli si neuvědomuji, co vidím. Současná spo-
lečenská špína mně to asi zakryla.  Čas politických stran zahleděných 
jen do sebe, čas zlodějů a půtek. Až druhý den se jdu znovu podívat. 
U křížku nalézám pana Petra Mášu z Přibyslavi, jenž je restaurátorem. 
Kamenný schod je teď rovný, reliéf ukryla zem. „Aby se ten kámen 
neztratil,“ říkal restaurátor a fragment kříže raději otočil. Z krátké roz-
pravy se dozvídám, že původní kříž byl asi kamenný, nynější litina je 
pozdější dílo. Nasvědčuje tomu i nečitelný nápis na podstavci.Velmi mě 
zaujalo a překvapilo, že toto zapomenuté místo, se upravuje. Dozvěděl 
jsem se také, že pan Máša takových křížů restauroval již víc a tento  
u mého bydliště se opravuje z popudu města. 

Rekonstrukce ulice U Panských přinesla mnoho problémů. Jak stav-
bařům, tak lidem zde žijícím a firmám v tomto místě působícím. Totiž, 
vše se dělá za provozu. Koncem září má být vše hotovo a tak další 
ulice ve městě Havlíčkově bude vyžehlena pro náklaďáky a ponese 
odkaz doby. O projektu se dá mnoho diskutovat, avšak s výsledkem 
budou lidé jistě spokojeni. Mnozí z nás děkují i anonymnímu úřední-
kovi města, jenž si všiml svědka doby, který zůstal.
 Karel Stýblo

Týden za křížovku
V červenci tohoto roku jsem strávil s rodinou týdenní pobyt v Hotelu 
Setuza v Lužických horách, využil jsem výhry z vašich HB listů, kterou 
jsem dostal darem od známého. 
Byli jsme velmi spokojeni. Maximální vstřícnost personálu, bohaté 
snídaně, špičkové ubytování,nádherná příroda, klid, nezměrné mož-
nosti výletů do krásné přírody Lužických, případně Jizerských hor či 
do CHKO Labské pískovce – Pravčická brána, Tiské skály, Panská ská-
la, Zlatý vrch, několik krásných rozhleden s možností fantastických 
výhledů, např. Tanečnice, Sokolí vrch, Jehla, Děčínský sněžník aj. 
Možnosti pěší turistiky, cykloturistiky po značených cyklostezkách. 
Vzhledem k otevřeným hranicím není problém volného přejezdu do 
pohraničních oblastí Německa a Polska. Tento kraj je pro nás vnitro-
zemce velmi přítažlivý, moc nás obohatil.
Pan vedoucí Špůr je fanda do tamější přírody a je ochoten dále  
s vašimi novinami spolupracovat. Přimlouvám se za to a přeji dalším 
výhercům stejně krásné zážitky, které jsme měli my.
 Ctibor Provazník, Čáslav

HC Rebel informuje
• Havlíčkobrodští hráči před vstupem do prvoligového ročníku absol-
vovali několik testovacích utkání. V nejsilnějším složení nastoupili 
Rebelové doma proti Dukle Jihlava a zvítězili 4:1. 
• Naopak v Třebíči přišla nepříjemná sprcha v podobě prohry 3:0. 
Generálka Rebelů na nový ročník první ligy jim vyšla v Chrudimi, kde 
zvítězili 6:4.
• Vstup do ligového zápolení se Rebelům nepovedl. V Ústí nad Labem 
domácí Lvi začali až moc dobře a v 7. minutě už vedli 2:0. Podle tre-
néra Nováka Rebelové zbytečně inkasovali, ale výsledek v podobě 
prohry 5:1 neodpovídal výkonu na ledě. V druhém zápase již v Kotlině 
Rebelové slavili první výhru v novém prvoligovém ročníku. Porazili 
Olomouc 5:1. (ja)

Regionální novináři v Bruselu
Pět mladých regionálních novinářů z Vysočiny navštívilo Evropský 
parlament. Jednalo se o další zahraniční aktivitu, kterou společně 
s pořadateli organizovala obecně prospěšná společnost Centrum 
Vysočina v Havlíčkově Brodě pro mladé novináře z Vysočiny, kteří 
v Bruselu zastupovali internetový deník Vysočina news.cz, televizi 
HBin Havlíčkův Brod a Žďárský a Třebíčský deník. (red)

Tváře Světa je název výstavy fotografií Zdeňka Málka, která je právě 
v těchto dnech k vidění ve vestibulu Domova pro seniory v Reynko-
vě ulici. Je to už třetí výstava, kterou můžete na tomto místě vidět  
a kterou předcházely další dvě výstavy, první o Bohuslavu Reyn-
kovi a druhá o proměnách Havlíčkova Brodu. Všechny tři kolekce 
fotografií zapůjčila Domovu pro seniory havlíčkobrodská galerie, se 
kterou se domov chystá i nadále spolupracovat. Podle slov jedné 
ze sociálních pracovnic Jany Hlouškové je výstava určena zejména 
k tomu, aby senioři viděli jak vypadá život za zdmi jejich pokojů  
a měla by pomoci propojit společnost mimo domov se seniory. 
Výstava je volně přístupná a časově neomezená. (ach)
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Veřejný pořádek ve městě

To je jedna z otázek, kterou se zabývá vedení města, Policie i zdejší měst-
ská policie. Haly a okolí vlakových a autobusových nádraží větších měst  
v celé republice trpí chováním nepřizpůsobivých občanů neboli bezdomov-
ců. Většinou jsou opilí a obtěžují svým chováním veřejnost. Občas se mezi 
nimi strhnou potyčky a ruší noční klid. Někteří občané se jich bojí. Všichni 
si přejeme, aby na nádraží, zejména teď, kdy sousedí vlakové a nové auto-
busové, byl klid. „Otázka se týká pořádku v okolí autobusového nádraží �
i Kauflandu,“ říká ředitel Městské policie v Havlíčkově Brodě Jan Pavlík. „Po 
otevření nového terminálu a obchodního domu se tam nepřizpůsobiví obča-
né koncentrovali, problémy se vyskytovaly ve větší míře a narůstal počet 
stížností spoluobčanů. Na jejich základě  jsme zintenzivnili  kontrolní činnost 
a dnes se situace umírnila. Neomezily se bohužel krádeže v Kauflandu, kte-
ré zabírají hodně času strážníkům, ale osoby, které obtěžovaly veřejnost, se 
podařilo částečně eliminovat. V poslední době je stížností méně,“ dodává 
ředitel.
 
Přesto se tam tato skupina lidí občas vrací a občany obtěžuje.
To jsou věci, které vadí nejen veřejnosti, ale vadí i nám. Musíme však postu-
povat jen v souladu se zákonem, nesmíme se dostat do situace na hranici 
zneužití pravomoci veřejného činitele a o to je to složitější.  I když navenek 
to vypadá, že nepostupujeme tak, jak by lidé chtěli, můžeme dělat jen to, co 
nám zákon umožňuje.

Co tedy děláte pro to, abyste lokalitu ochránili?
Tzv. ‚tabákový zákon‘ nám umožňuje, abychom na autobusových a vlako-
vých nádražích omezovali kouření a pití alkoholu. Letos už jsme měli 36 
odvozů na záchytku, z toho 80% z této oblasti a tak vysoké číslo tu ještě 
nikdy nebylo. Navíc další odvozy realizuje Policie ČR. S pomocí tohoto záko-
na můžeme zakročit vůči nepřizpůsobivým občanům, což je pro ně nepo-
pulární, a proto se raději těmto místům vyhýbají. Situace už se zlepšila, sám 

kontroluji strážníky v těchto místech, jak plní 
svěřené úkoly. Kontroly probíhají celý den a 
v noci nastává i jiný problém, že se stejní lidé 
skrývají do vagónů, kde s nimi strážníci Českým 
dráhám opět pomáhají“ 

Dá se udělat pro bezpečnost této oblasti ještě 
něco dalšího?
Udělali jsme i to, že jsme přesunuli jednu kame-
ru městského kamerového systému tak, aby 
viděla před Kaufland i na nádraží, což nám hod-
ně pomáhá. Čekáme na další zlepšení vyhláš-
kou o zákazu konzumace alkoholických nápojů 
na veřejném prostranství. Tabákový zákon hovoří jen o autobusových a vla-
kových zastávkách,  blízkosti škol, veřejných budovách, ale vyhláška bude 
postihovat místa, která nejsou zákonem ošetřená, jako je pěší zóna, dětská 
hřiště, budeme chtít zařadit do vyhlášky zóny spojené s rušením nočního 
klidu v okolí barů a podobně. Nařízení tak bude řešit zároveň bezdomovce, 
aby se nepotulovali v místech, kde chodí děti do škol, na nádraží a podobně, 
a také rušení nočního klidu před bary a restauracemi. Připravujeme vyhláš-
ku tak, aby po diskuzi s veřejností a konzultacích s Policií ČR, vedením města, 
dalšími institucemi a odborníky na počátku příštího roku nabyla platnosti. 

Nebude tato „metla“ postihovat každého, kdo si dá třeba pivo v plechovce 
a vyskytne se v zakázané zóně ?
„Slyšel jsem i obavy, že si třeba tatínek v parku na procházce s kočárkem dá 
pivo v plechovce a my mu dáme pokutu. Není třeba obav, zákon umožňuje 
řešit případ domluvou a každý slušný člověk má na takové řešení nárok. Toto 
opatření máme pro lidi, kteří budou porušovat vyhlášku opakovaně nebo ve 
větší míře,“ uzavírá rozhovor ředitel městské policie Jan Pavlík.

 Světlana Pátková

Základní školu V Sadech
navštěvuje  683 žáků v 29 třídách. Škola využívá dvě budovy, které se 
nacházejí v parku. Klidné místo poskytuje možnost environmentální 
výchovy v přirozeném prostředí. Při výuce je využívána řada odbor-
ných učeben – fyziky, chemie, hudební výchovy, jazyků, dvě učebny 
výpočetní techniky a žákovská kuchyňka. Stravování je zajištěno vlastní 
školní jídelnou přímo v budově školy.
Na škole pracuje zkušený tým pedagogů, kteří mají odpovídající odborné  
a pedagogické vzdělání. Snahou všech je, aby děti chodily do školy rády,  
a aby každý žák dosáhl svého osobního maxima. Příkladem podpory 
talentovaných žáků jsou třídy s integrovanými fotbalisty, kdy se podaři-
lo vytvořit na škole kvalitní trenérské zázemí. Věnujeme se také žákům 
s různými alergiemi, kteří jsou soustředěni v alergologických třídách. 
Úspěšné jsou každoroční ozdravné pobyty, děti navštěvují kroužek flét-
ny, mají zajištěný pitný režim. Žáci ve 3.–5. a  8.–9. ročníku jsou vyučová-
ni podle vzdělávacího programu  Základní škola. 
V 1.–2. a 6.–7. ročníku učíme podle programu pro základní vzdělávání DUHA, 
který vytvořili naši učitelé. Základní prioritou je tvořivá komunitní škola. 
Smyslem tohoto programu je vybavit žáky nejen vědomostmi, ale přede-
vším vyvolat a rozvíjet schopnosti a dovednosti, které jim pomohou uplatnit 
se ve společnosti – umění učit se, komunikovat, řešit problémy. Program je 

realizován ve 3 rovinách:
a) povinné předměty – společná výuka pro všechny žáky, respektujeme 
individuální přístup k žákům s jakýmkoli znevýhodněním či žákům talen-
tovaným
b) volitelné předměty – od 7. ročníku nabízíme 4 – 5 předmětů tak, aby si 
vybrali žáci s předpokladem dalšího studia i žáci spíše prakticky zaměření
c) volnočasové aktivity – nabízíme každoročně 30 zájmových kroužků  
s širokým zaměřením (sport, příroda, počítače, zpěv, výtvarné umění, jazy-
ky atd.), které jsou pro děti zcela zdarma
Na škole funguje pro žáky 1.–4. tříd školní družina v čase od 6.15 hod do 
17.15 hod, pro starší žáky je určen školní klub. Naším krédem je připravit 
děti na budoucí život, ve kterém budou hledat, myslet, komunikovat a žít. 
Škola je otevřená nejen pro vzdělávání žáků, ale v rámci doplňkové činnos-
ti umožňuje i vzdělávání dospělých. Více na www.zssady.cz
 Milena Honsová

Oprava č. 9: V minulém čísle v příspěvku školy ve Štáflově ulici byla 
uvedena Jana Tučková jako pisatelka článku. Ta jej ovšem jen odesí-
lala na naši adresu a skutečnými autorkami byly paní učitelky Karin 
Šubrtová a Heda Hladíková. 

Bezpečnost a prevence
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vaných veřejných setkání, oponentních skupin  
a spolupráce s osadními výbory, které také mají. 
Na příští rok plánují nejen pokračování spolu-
práce v oblasti školství oboustrannými výměna-
mi vedení škol a učitelů, ale i společný projekt  
v oblasti sociálních věcí, financovaný zčásti z fon-
dů EU.

Co zajímavého jsme se dozvěděli o školství  
v Brielle
Brielle má 16.000 obyvatel a zřizuje 7 základních 
škol o 8 ročnících (věk 4–12 let), v nichž je celkem 
cca 1.550 žáků. Tři základní školy, veřejná, protes-
tantská a katolická, jejichž ředitelé tu byli, tvoří 
společný nově otevřený komplex tzv. Breede 
School („Širokou školu“) v nové části města. Školy 
používají společné zázemí, jehož součástí je tělo-
cvična, bazén, kantýna a zcela nové divadlo (více-
účelový sál, aula), dílny, další učebny a předškolní 
zařízení. Stěhování proběhlo v květnu, slavnostní 
otevření se plánuje na 2. října t.r.  Dvě školy, veřej-
ná a protestantská, jsou umístěny v centru staré-
ho města. Veřejnou by měla nahradit nová budo-
va, protestantská je v historickém objektu, který 
se chystají rekonstruovat a rozšiřovat. Dvě školy 
jsou v místních částech Vierpolders a Zwartewaal 
a také se chystá jejich nová výstavba. Objekty byly 
postaveny někdy v 70. letech rychlou metodou  
z levných materiálů a dnes už nevyhovují. Navíc 
se mění i způsob výuky a vybavení, což nové 
budovy reflektují. Ve starém městě jsou ještě dvě 
malé školy speciální pro žáky s problémy v cho-
vání a učení. V dohledném plánu je i zcela nová 
základní škola o 8 třídách na okraji města, kde se 
právě staví nové sídliště rodinných domků. Záro-
veň tam vyroste i nová střední škola (jejich SŠ jsou 
na 4-6 let). Počet žáků ZŠ by neměl dlouhodobě 
(3 roky po sobě) klesnout pod 150. Město Brielle 
investuje pouze do výstavby budov, prostředky 
na platy, pomůcky i provoz škol hradí stát. 
 Tomáš Hermann a Světlana Pátková

Aktuality ze Spiše

Oslavy 740. výročí Spiše a letecký den
Pri príležitosti 740. výročia prvej písomnej zmi-
enky sa na miestnom letisku v Spišskej Novej Vsi 
konal Letecký deň. Organizátormi boli Aeroklub 
Spišská Nová ves, primátor mesta a Armáda SR. 
Na ojedinelé divadlo sa prišlo pozrieť asi 20 000 
ľudí, ktorí mali možnosť vidieť v acii postupne 50 
lietadiel, motorových aj bezmotorových a tiež 
vrtuľníkov. Záujemcovia mali možnosť priamo  
v kabínach zistiť, na akom princípe fungujú lietad-
lá a vrtuľníky aj výkony parašutistov či akrobatov. 
V rámci návštěvy delegace města Havlíčkův Brod 
na oslavách Dnů města Spišská Nová Ves usku-
tečnil ve dnech 29. 8. až 31. 8. 2008 Aeroklub 
Havlíčkův Brod letadly L200 Morava a L40 Meta-
sokol návštěvu Spiškého leteckého dne. Havlíč-
kobrodští „aeroklubáci“ dostali rovněž příležitost 
předvést své stroje, kterým ani čtyři desítky let 

Aktuality z Brielle

Mládež na kolech po dvacáté šesté
Již po 26. se konal tradiční týden cyklistických 
výletů pro mládež kolem Brielle, kterého se 
zúčastnilo přes 180 dětí. Každý den v týdnu 
měl výlet na kolech jiný cíl a mnoho doprovod-
ných aktivit (plavání, plážový volejbal, minigolf, 
hry organizované hasiči). Každá desetičlenná 
skupina dětí byla sponzorována jednou míst-
ní firmou a poslední den se konala přehlídka 
vyzdobených kol pro sponzory.

Playtown – hravé město 2008
Každý rok o prázdninách organizují dobrovol-
níci pár dní, během kterých si děti mohou hrát 
venku a stavět. Letos bylo nashromážděno 
mnoho materiálu, ze kterého děti postavily 
dokonce Olympijský holandský dům. Zbyl čas 
i na soutěž ve zpěvu a samozřejmě také na 
posezení na terase pro rodiče. 
 Kees Haanstra a Jiřina Ramaekersová

Briellští navštívili naše školy i Dny evropské-
ho dědictví
Čtyřdenní návštěvou poctili Havlíčkův Brod briell-
ští ředitelé tří základních škol (Dick Vreugdenhil, 
Ben Casparie a Caroline Stenneken), projektová 
manažerka Anne-Marie Kraak a místostarosta 
Gilbert Borgonjen. Jejich program byl založen 
především na prohlídkách našich základních  
i mateřských škol a speciální školy U Trojice, nav-
štívili však také například trénink hokejové třídy 
v Kotlině. Kromě toho se zúčastnili prohlídek  
a představení v rámci Dnů evropského kulturního 
dědictví. „Mají zájem u nás více poznat zejména 
oblast mimoškolní práce s dětmi. Zaujal je náš 
systém stravování a obdivovali rozlehlost ven-
kovních školních prostor, zahrad a hřišť. Naopak 
nám navrhují exkursi do problematiky individu-
álního přístupu k žákům, práce v různorodých 
skupinách, k čemuž u nich v posledních cca 10 
letech směřují,“ referuje radní Tomáš Hermann, 
který má v resortu zároveň partnerství s Brielle  
i školství a sociální problematiku. Debata s Anne-
Marie Kraak (projektovou manažerkou) se týka-
la hlavně způsobu přípravy složitějších investic 
města, složení projektových týmů, konsensuál-
ního projednávání, zapojení veřejnosti a opako-

nedokázaly ubrat na kráse, v letové ukázce něko-
lika tisícům Slovenských diváků. Cílem návštěvy 
však nebyla jen účast na airshow. „Piloti aeroklu-
bů obou partnerských měst chtějí rozvíjet slibně 

započatou spolupráci a organizovat společná 
reciproční soustředění zejména mladých pilotů 
kluzáků. Obě letiště, jak Havlíčkův Brod, tak Spiš-
ská Nová Ves, mají totiž poněkud odlišné geogra-
fické podmínky, a proto mohou být zkušenosti 
získané na „partnerském“ letišti a v jeho okolí 
pilotům obou aeroklubů víc než užitečné. Vždyť 
nás od sebe dělí jen 1 hodina a 30 minut letu,“ 
dodal účastník delegace města Havlíčkův Brod 
Václav Stejskal. 
Poděkování patří nejen hostitelům z partnerské-
ho aeroklubu, ale zejména městu Havlíčkův Brod 
a městu Spišská nová Ves, bez jejichž pomoci by 
cestu nebylo možné uskutečnit.
 K. Kucharovičová (SNV), (pat)

Odhalili symbol národného sebavedomia
Začiatkom tohto mesiaca slávnostné odhalili 
na spišskonovoveskom kopci zvanom Ritten-
berg slovenský dvojkríž. Je to miesto, odkiaľ je 
najkrajší výhľad na mesto. Je vyhľadávaným 
miestom na vychádzky Novovšťanov, kde si ľu-
dia môžu posedieť, duševne si odpočinúť. Na 
dvojkríži osadili tabuľu s jednoduchým textom: 
Slovenský dvojkríž, tento symbol kresťanstva 
a nášho národa a štátu bol postavený pri prí-
ležitosti 740. výročia prvej písomnej zmienky 
o meste a 15. výročia vzniku slovenskej repub-
liky. Dva dni pred jeho odhalením sa však našlo 
niekoľko neprajníkov, ktorí ho poškodili. Okolo 
neho poukladali slamu z kopca a zapálili. Podob-
ne dopadli aj lavičky. Pamätnú tabuľu vytrhli  
z piliera a rozbili. Napriek tomu počas nasleduj-
úcich dvoch dní sa na jeho oprave intenzívne 
pracovalo a do slávnostného odhalenia dvojkríž 
bol opäť celý. Kríž má výšku 10 metrov a z mest-
skej kasy poslanci odsúhlasili 600 tisíc korún. 
 K. Kucharovičová
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O kom byste se rádi dozvěděli více? 
Pište, telefonujte, rádi zprostředkujeme rozhovor s osobností našeho regionu, 
kterou chcete poznat blíže. Městské informační centrum, Havlíčkovo náměstí 
57, 580 61 Havlíčkův Brod, hblisty@muhb.cz, 569 497 357, 606 687 071

Jak se díváte na svoji nominaci na ocenění „Skleněná medaile kraje 
Vysočina“?
Já jsem především netušil, že něco takového existuje, a tak jsem ani 
netušil, že mě někdo nominuje. Nevím, co si pod tímto oceněním mám 
představit a jsem tím trochu zaskočený. Dostal jsem ale docela hezké 
vyrozumění z městského úřadu, že sklo symbolizuje průhlednost člo-
věka a jeho křehkost. Takový symbol je, myslím, docela hezký a dobře 
využitý. Líbí se mi, i když nevím přesně, co toto ocenění obnáší.

Materiál, ze kterého je medaile vyrobena, má symbolizovat křeh-
kou podstatu lidského konání a diamantovou tvrdost výsledků stálé  
a trpělivé práce. V čem myslíte, že je křehkost a tvrdost vašeho díla?
To není snadná otázka. Myslím, že každá poezie je křehká. Já sice básník 
nejsem, ale když jsem překládal poetické texty, tak jsem se do té poezie 
také musel nějak vměstnat. Poezie je křehká v mnohém ohledu. Jednak 
se křehce a nesnadno rodí a malým posunem významu ztrácí hodnotu. 
Co se týče té tvrdosti a diamantové pevnosti, to je nabíledni, poezie 
přetrvá věky beze škod.

Povzbudilo vás toto ocenění, abyste se vrhnul do práce na další knize  
a nebo plánujete spíš odpočívat?
Zatím nepřekládám nic, ale myslím si, že když se něco dobrého naskyt-
ne, tak se do práce zase dám.

Co děláte ve svém volném čase, když právě nepřekládáte?
Ve svém volném čase existuji. Dělám tohle nebo tamto, už toho není 
mnoho. Trošku jsem se přeaktivizoval ve svých mladších letech, takže 
teď se rád natáhnu a nedělám nic.

Vy jste zmínil, že jste se soustředil na konkrétní autory při svých pře-
kladech. Máte nějakého oblíbeného autora nebo nějakého, na jehož 
překlad jste pyšný?
Já jsem se soustředil zejména na tři autory. Na Henriho Pourrata s jeho 
velkým románem Kašpar z hor, také jsem překládal tři svazky jeho pohá-
dek, pak jsem překládal dvě díla od Ramuze a další dvě díla od Francise 
Jammese. Nejvíc jsem ale pyšný na Kašpara z hor, protože jsem ho pře-
kládal tři roky, dalo to dost práce a nebylo to jednoduché. Ale jsem rád, 
že se mi to povedlo. 

Jsou nějaká další ocenění, která jste obdržel za svoji práci?
Dvakrát jsem dostal tvůrčí odměnu obce překladatelů. Jednou právě za kni-
hu Kašpar z hor a jednou za Pourratovy pohádky „Poklady z Auvergne“.

Proč jste si vybral strávit stáří v Petrkově a ne v nějaké malebné fran-
couzské vesničce?
Když někde žijete desítky let, tak to pak nemůžete opustit, ani kdybyste 
si měli nechat stáhnout kůži. To prostě nejde. Je tady tolik těch pout, že 
by mi nakonec ta malebná vesnička ve Francii ani nebyla milá, když bych 
si vzpomněl na ten strohý Petrkov.

 text a foto Anna Chudobová

Jiří Reynek
Když přijedete do Petrkova a pojedete přímo za nosem, najdete síd-
lo rodiny Reynků s dveřmi otevřenými pro každého. Pokud vstoupí-
te, proběhne kolem vás šestnáct koček všech barev a za nimi svěží 
téměř osmdesátník, který vás pozve na čaj do stylové knihovny. Tak-
hle vypadá svět Jiřího Reynka, jednoho z čerstvých držitelů Skleněné 
medaile kraje Vysočina.

Vy jste se po odchodu do důchodu začal živit jako překladatel  
a francouzština je taková vaše druhá mateřština. Přesto, řekl byste, že 
je to ve srovnání s češtinou obtížná řeč?
Francouzština není nijak snadný jazyk, ale myslím, že v žebříčku nejne-
snadnějších jazyků vede spíš čeština, ale nám to samozřejmě nepřipadá, 
protože ji plynně používáme. My si nelámeme hlavu se složitostí češti-
ny, ale pro cizince je čeština opravdu tvrdý oříšek. Francouzština možná 
také, ale myslím, že ne tolik.

A pro vás je mateřštinou čeština?
Ano, já považuji za svůj mateřský jazyk češtinu.

Vaše poslední kniha „Z vln, které zkameněly“ čerpá svůj název z díla 
vašeho otce. Měl tento název něco symbolizovat?
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Křížovka
Sňatky konané od 30. 8.  
do 20. 9. 2008 
(snoubenci, kteří dali souhlas se 
zveřejněním)

30. 8. 2008
Boris Kuzma, Slovensko 
Barbora Bochnárová, Havl. Brod

Petr Klečánek, Lučice 
Michaela Kynclová, Lučice

Petr Neuman, Havl. Brod 
Renáta Dáňová, Okrouhlička

David Hospodka,  
Chotěboř 
Marcela Slámová,  
Havlíčkova Borová

Marek Hejl, Havl. Brod 
Andrea Krajanská, Havl. Brod

Jan Hošpes, Šanov 
Dana Nováková, Lípa

6. 9. 2008
David Kryl, Brno 
Martina Žatečková, Havl. Brod

Jaroslav Wasserbauer,  
Havlíčkova Borová 
Tereza Šidláková, Havl. Brod

13. 9. 2008
Pavel Jenčík, Radostín 
Andrea Špiňarová, Lučice

Josef Melena, Havl. Brod 
Lada Mištová, Havl. Brod

20. 9. 2008
Josef Lazarov, Havl. Brod 
Jaroslava Drdlová, Havl. Brod

Bohumil Scholz, Chotěboř 
Lenka Bačkovská, Vysoká

Jiří Gryč, Havl. Brod 
Milena Vencovská, Havl. Brod

Karel Matějka, Štoky 
Kateřina Zdražilová, Štoky

Tomáš Bárta,  
Světlá nad Sázavou 
Martina Havlová,  
Světlá nad Sázavou

28. října 2008 oslavíme… (dokončení v tajence křížovky).

Zelená linka  
Technických služeb
Telefon 800 183 549

Na této lince můžete bezplatně 
hlásit závady týkající se údržby 

města (osvětlení, údržba 
komunikací a chodníků, veřejné 

zeleně) i veškeré připomínky  
k práci Technických služeb  

(svoz odpadů apod.). 

INFORMACE  
pro občany, podnikatele, turisty 

najdete na  
www.muhb.cz.

Radniční okénko  
na kabelovce

Premiéra:  
každou středu v 18.30 h.  

Reprízy: 
denně v 10.45, 18.30 a 21.45 h.

K dispozici na CD v Krajské 
knihovně Vysočiny, 

www.muhb.cz 
a www.hbin.cz

Havlíčkobrodské listy 
jsou k dispozici na  

www.muhb.cz,  
Městském informačním 

centru a recepci  
Městského úřadu V Rámech.

Správné znění tajenky z čísla 9/2008: Moudré ucho neposlouchá, co hloupá huba říká
Správnou odpověď z 88 došlých vylosoval radní Tomáš Hermann
Výhercem ceny je: Jarmila Čejková, Havlíčkův Brod
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 22. v měsíci do boxu Havlíčkobrodské listy na 
podatelně MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod. 
Pro vylosovaného výherce je připravena nabídka hotelu Setuza, Jiřetín pod Jedlovou: týdenní pobyt se snídaní pro dvě osoby v penzi-
onu Setuza, nádherná příroda CHKO Lužické hory a Národního parku České Švýcarsko (www.penzionysetuza.euroregion.cz)
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Služby a nabídky
Služby stomatologů  
4.–5. 10. MUDr. Římanová, Havlíčkův Brod 
Dobrovského 2023, tel. 569 426 105 
11.–12. 10. MUDr. Ulibinová, Ledeč n. S. 
Husovo nám. 15, tel. 608 205 337 
18.–19. 10. MUDr. Klepetková, Maleč 
tel. 569 449 130 
25.–28. 10. MUDr. Jáchym, Světlá n. S. 
Lánecká 970, tel. 569 452 569 
1.–2. 11. MUDr. Němcevová, Golčův Jeníkov 
Golčův Jeníkov 35, tel. 569 442 394 
8.–9. 11. MUDr. Jirgl, Havlíčkův Brod 
Žižkova 14, tel. 569 429 452 
Pohotovostní služby slouží lékaři o sobotách 
a nedělích od 1. 1. 2008 v době od 9 do 12 h. 
Změna vyhrazena. 
Lékařská služba první pomoci 
Nemocnice Havlíčkův Brod 
dospělí: přízemí bud. záchranky – 569 472 117 
děti: dětská ambulance v hlavní budově nemoc-
nice – 569 472 499 
Pracovní dny 17–22 dospělí, děti a dorost 
Víkendy a svátky 9–22 dospělí,  8–21 děti, dorost 
Veterinární kliniky 
MVDr. Vlček – 569 428 857, 603 349 285 
MVDr. Štursa – 569 428 868, poh. 604 569 831  
MVDr. Potocký – 731 533 348 i pohotovost

Nabídka útulku Mírovka 
telefon 569 438 188, Út–Pá 8–9 h. 

domluvit telefonicky termín návštěvy
• Mladá křížená fenka boxera, menšího vzrůstu, 
hodí se i k dětem • Starý jezevčík, hodí se ke star-
ším trpělivým lidem • Starší kříženec, bezproblé-
mový, vhodný jak do rodiny tak ke starším lidem 

• Asi 4letý kříženec, vhodný k rodinnému domku, 
ne k dětem • Psi - kříženci, hodní, mazliví, vhodní 
ke starším lidem • Beagle, mladý, nevyrovnaný 

pes, potřebuje pevnou ruku a trpělivého majitele. 
Nevhodný k dětem. Nejlépe pro člověka co má 

zkušenosti se psy • Mladá fena dobrmana, hodná, 
společenská, nekonfliktní k lidem i ostatním psům 

• Kříženec- pes malého vzrůstu, nedůvěřivý  
• Asi 3letá křížená fena většího vzrůstu, v prvním 
kontaktu k cizím nedůvěřivá, později velmi milá, 

temperamentní. Nevhodná k domácím zvířatům. 
Uplatnila by se jako hlídač • Štěňata, dva pejsci 

narození 28. 8. 2008, matka menší boxerka.

Sociální služby 
telefon: 569 433 757, fax: 569 433 796 
e-mail: ssmhb@ssmhb.cz 
DPS, Reynkova 3643 
8. 10. Filmový klub – Rozmarné léto,  9.30 h. 
15. 10. Grilování před Domovem, 14 h. 
17. 10. Historie, 15 h. 
22. 10. Narozeninový klub, hr. Hudba Perknov, 13.30 h. 
29. 10. Vaření na kuchyňkách, 9 h. 
31. 10. Historie, 15 h. 
5. 11. Filmový klub – Mezi námi zloději, 9.30 h. 
DPS, Na Výšině 3241 
7. 10. Schůzka s obyvateli ,13 h. 
21. 10. Nákupy v Lidlu, 8–10 h. 
22. 10. Výlet na Zelenou Horu, odjezd od DPS ve 12 h. 
DPS, U Kasáren 3405 
8. 10. Poslech písniček, 13 h. 
22. 10. Sledování přírodopisného filmu, 13 h. 
Denní stacionář, Reynkova 3879 
9. 10. Modelování ze škrobeného papíru, 9.30 h. 
16. 10. Sledování filmu pro pamětníky, 9.30 h. 
23. 10. Výroba dušičkové vazby, 9.30 h. 
30. 10. Historie Havlíčkova Brodu, 9.30 h

Bohoslužby 

Římskokatolická farnost – Děkanství 
Rubešovo náměstí 173, tel. 569 427 707, Ladislav 
Novák, vikář. e-mail: farnosthb@seznam.cz 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie Po, Čt, Pá 18 h., St a 
So 8 h. (jen první So v měsíci), 18 h., Ne 8, 9.30 a 18 h. 
Kostel sv. Vojtěcha Út 18 h. DD Na Výšině So 16 h.  
Církev adventistů sedmého dne 
Stanislav Slanina, U Pekárny 1045, tel. 777 821 576, 
e-mail: adventistehb@seznam.cz 
Bohoslužby: Chotěbořská 2513/1, So 9 h.  
Studium Bible: v bytě kazatele, Út 18 h.  
Českobratrská církev evangelická 
Chotěbořská 2513/1, tel. 569 436 235, David Šorm, tel. 
739 244 611, e-mail: horni-krupa@evangnet.cz,  
http://horni-krupa. evangnet.cz 
Bohoslužby: Ne 8.45 h. (vždy program pro děti) 
Kavárnička a biblická hodina: St 16 h. Dorost: St 17.45 
h. (dle dohody) Biblický kroužek pro děti: Čt 15.30 h. 
Mládež: Pá 20 h. (dle dohody) 
Církev Bratrská 
Strážná 1364, tel. 569 429 833, Vladimír Horský 
e-mail: horsky.v@tiscali.cz 
Bohoslužby: Ne 9.30 h. Biblická hodina: St 18 h. 
Dorost: Pá 16.30 h. Mládež: So 17 h.  
Církev československá husitská 
B. Kobzinové 2088, tel. 569 427 429 
Hodiny pro veřejnost: Út a Čt 14.30–17 h. St 9–12 h. 

Bohoslužby: Husův sbor Ne 9 h., Penzion Út 14.30 h. 
Modlitba: Čt 8.40 h.  
Kolumbárium je otevřené od 8 do 17.30 hodin.�
Pravoslavná církev 
Liturgie 18. října v kapli Svatého Kříže u ulice U Sta-
dionu, slouží Jan Baudiš z Jihlavy. Pravidelné obřady 
každou první sobotu v měsíci vždy od 9 h. 

Fokus Vysočina 
Regionální komunitní tým (RKT) Po–Pá 7–14 h. tel. 569 
426 657, 775 151 495, www. fokusvysocina.cz 
Nový e-mail: komunitni.tym.hb@fokusvysocina.cz 
Týdny pro duševní zdraví 2008 
15.–17. 9. Krajská knihovna Vysočiny, vestibul, 9–17 h. 
Prod. výstava výrobků Fokusu Vysočina a terapií PLHB 
Říjen: Besedy se studenty SŠ a VOŠ v regionu 
Téma: Význam duševního zdraví, sociální práce s 
duševně nemocnými a fungování nezisk. sektoru v ČR 
1. 10. výlet pro klienty a příznivce Fokusu – Praha ZOO 

Kluby Parkinson a CMP 
MUDr. Ludmila Čapková, tel. 604 416 635 
Út od 9 h. v tělocvičně SPŠS v Havl. Brodě a každou 3. 
středu v měsíci od 14 h. v klubovně  MÚ V Rámech.

Vycházky s KČT 
8. 10. – Podzimní táboráček 
Odchod ve 12.30 h. od restaurace „Hubert“ na Masa-
rykově ul. do Pelestrova. Trasa cca 8 km. Vedou: Věry 
9. 10. – Zájezd do Mahenova divadla v Brně na hru 
Vít. Nezvala „Manon Lescaut“. Přihlášky: V. Trtíková 
a M. Špačková. Odjezd od Energetiky v 16 h. Vede: V. 
Trtíková 
11. 10. – Okolo Zruče Sázava teče 
Odjezd vlakem v 7.48 h. do Zruče n. S. Trasa cca 10 km. 
Vedou Friedlovi 
15. 10. – Přes Oboru 
Odjezd autobusem v 10.30 h. z autobus. terminálu 
zastávky č.3 do Dlouhé Vsi. Trasa cca 10 km. Vedou: Z. 
Pazourová, J. Bredová 
18. 10. – Přes Velkou Losenici 
Odjezd vlakem v 9 h. do Hamrů. Trasa cca 12 km. 
Vede: L. Kocmanová 
22. 10. – Autobusový zájezd do Vinařského centra v 
Sádku u Třebíče. Odjezd v 8 h. od Energetiky na Hum-
polecké ul. Náhradníci se mohou hlásit u V. Trtíkové a 

M. Špačkové. Trasa cca 12 km. Vede: M. Musil 
25. 10. – Od Bosche 
Odjezd vlakem v 8.05 h. do Jihlavy – Bosch. Trasa cca 
13 km. Vede: K. Koutný 
29. 10. – Ke Zkamenělé řece 
Odjezd vlakem v 8.09 h. do Chotěboře. Trasa cca 16 
km. Vede: J. Břízová 
1. 11. – Ze Sázavky 
Odjezd vlakem v 8.57 h. do Sázavky. Trasa cca 12 km. 
Vede: K. Koutný 
5. 11. – Kolem Okrouhlice 
Odjezd vlakem v 8.57 h. do Okrouhlice. Trasa cca 14 
km. Vedou: J. Bartoňová, M. Kubová

Turistika pro mírně pokročilé (věkem) 
7. 10. – K památnému dubu 
Odjezd vlakem v 8.09 h. do Rozsochatce. Trasa cca 9 
km. Vede: Z. Žáková 
14. 10. – Kolem Brodu s exkurzí do mísírny 
Odchod v 9 h. od vrátnice RIGA. Trasa cca 8 km, zkrá-
cená 5 km. Vede: M. Vidnerová 
21. 10. – Z Petrkova 
Odjezd vlakem v 10.10 h. do Petrkova. Trasa cca 6 km. 
Vede: K. Koutný 
28. 10. – Vzpomínková vycházka ke vzniku samostat-
ného československého státu. Odchod v 9 h. od VÚB. 
Trasa městem, parkem. Vede: J. Hojná 
4. 11. – K rybníku Stejskal 
Odjezd vlakem v 9.46 h. do Přibyslavi. Trasa cca 6 km. 
Vede: V. Grodlová

Vycházky za úsměvem  
Pravidelné pěší vycházkové okruhy z Havl. Brodu. 
Odchod každé úterý v 16 h. od mapy na bývalém 
autobus. nádr. v H. Brodě. Vedou: Hreha, Hrala, Rásl

Cyklovyjížďky pro radost a zdraví 
Odjezd každý čtvrtek v 16 h. od kina Ostrov u rozcest-
níku cyklotras. Vedou: Rasocha, Rek, Diviš

Dům dětí a mládeže U Aleje 
Masarykova 2190, HB, tel. 569 427 874, 569 426 248, 
e-mail: ddm@hbnet.cz, kejklicek@hbnet.cz,  
www. ddm. hbnet.cz 
• 50 zájmových kroužků pro děti i dospělé, nabízíme 
ještě volná místa viz www.ddm.hbnet.cz. 
• Street dance pro děti 9–12 let, Čt 15–16 h. (ved. 
Drapelová Zuzana) 
• Cvičení v tělocvičně na Rubešově náměstí: 
Út 16–17 h. Cvičení rodičů s dětmi 1–2 roky 
St 15.30–16.30 h. Cvičení pro radost, samotné děti 
4–6 let 
St 16.30–17.30 h. Cvičení rodičů s dětmi 2–4 roky 
Čt 15.30–17 h. Míčové hry pro děti z 1.–4. třídy  
• Od 10. 10. keramická dílna každý pátek 15–18 h. 
• Podzimní prázdniny v Domě dětí ve středu 29. 10. 
1. „keramické dělání“ pro děti v DDM 8.30–13 h. 
2. výlet na Pelestrov, hry v přírodě, v případě velmi 
špatného počasí hry a soutěže v DDM od 8.30 do 
15.30 h.  
Podrobnosti o obou prázdninových programech 
najdete na webu DDM nebo na telefonu 569 427 874.

Zájmové kroužky MŠ Na Losích 
individuální výuka anglického jazyka, hra na akordeon, 
klávesy, pěvecký kroužek, taneční, keramický aj. Bližší 
informace na www.thetiny.cz

Jídelna pro veřejnost 
Otevřena ve Štáflově ulici (býv. Okr. úřad) – obědy, 
svačiny, další objednávky na tel. 569 432 935. 
Podniková prodejna Jatek Perknov – tel. 569 423 637

Občanská poradna Havlíčkův Brod 
B. Němcové 188, 580 01 Havlíčkův Brod 
pondělí 8.00–12.00 a 13.00–16.30 h. 
středa 8.00–12.00 a 13.00–17.30 h. 
úterý a čtvrtek 9.00–11.00 a 12.00–14.00 h. 
(pouze pro objednané)

D.A.S. pojišťovna právní ochrany, a.s. 
Info 800 105 510 
Na obranu proti pronajímateli, vymáhání nevyplacené 
mzdy, ochranu proti neoprávněné exekuci, ochranu 
před obtěžováním sousedů, atd.
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Kultura

VŠEM ORGANIZÁTORŮM
Havlíčkobrodské listy mají uzávěrku 22. dne  
v měsíci a vycházejí kolem 10. dne příštího 
měsíce. Posílejte termíny svých akcí za období 
od 10. dne v měsíci do 10. dne příštího měsíce 
na adresu hblisty@muhb.cz. Děkujeme.

18. Podzimní knižní veletrh 
10. a 11. 10. prostory KD Ostrov 
více na www.hejkal.cz nebo www.virtualniveletrh.cz
Bramborářské dny 
16.–18. 10. kulturní dům Ostrov, Havlíčkovo náměstí 
(So 18. 10. dop.) více na www.vubhb.cz
Tváře světa 
15. 8. – 19. 10. DD Reynkova (vestibul a jídelna) 
výstava fotografií Zdeňka Málka z cest po Indii, Indo-
nésii a Číně
Pavel Šporcl 
15. 10. od 19 h. Husův sbor (Dobrovského ul.) 
„Vivaldi Tour 2008“ – koncert houslového virtuóza 
Zmizelý Havlíčkův Brod 
18. 10. od 9 a 10.30 h. SPŠS Jihlavská ul. 
představení poč. 3D modelu Smetanova nám. a části 
Na Louži před demolicí v 70. letech minulého století
Společná věc 
23. 10. od 19 h. Klášterní kostel sv. Rodiny koncert  
Tomáše Pfeiffera na vodnářský zvon (www.dub.cz)
Přehlídka středních škol 
4. 11. 8–17 h. KD Ostrov 
pro žáky, kteří končí ZŠ a jejich rodiče
Oslavy 90. výročí vzniku Českosloven-
ské republiky v Havlíčkově Brodě
25. 10. – kostel sv. Vojtěcha – od 19 h. 
koncert Jindřicha Macka a Pavly Fendrichové „Morav-
ská lidová poezie v písních“ 
27. 10. – pomník T. G. Masaryka – od 16.30 h. 
položení květin, vystoupení čes. a slov. pěvec. souboru 
27. 10. – klášterní kostel sv. Rodiny – od 17 h. 
slavnostní koncert k 90. výročí vzniku republiky, Jasoň 
Havl. Brod a Chorus Iglovia Spišká Nová Ves
Bílá pastelka – pomůžete žít ve tmě 
15. 10. Veřejná sbírka na speciální výukové programy 
pro zrakově postižené. Více na www.bilapastelka.cz
Krajská knihovna Vysočiny 
e–mail: knihovna@kkvysociny.cz, www.kkvysociny.cz 
tel. 569 400 499, fax: 569 400 490  
6.–10. 10. – Týden knihoven v KKV  
• Říjnový testík – na téma.. ZEMĚ (vědomostní soutěž 
pro děti, 1.–31. 10. Dětské odd. KKV)  
• BRAN (koncert, 7. 10. v 19.30 h. sál Staré radnice)  
• Má setkání s Vysočinou – Miloš Vystrčil (9. 10. 
v 16.30 h. salónek Staré radnice, setkání s autorem 
knihy, hejtmanem kraje Vysočina Milošem Vystrčilem, 
prodej knihy a autogramiáda)  
• Daniela Fischerová (autorské čtení, 9. 10. v 19.30 h. 
kavárna U Notáře)  
• Příběhy stromů (beseda se spisovatelkami M. Hruš-
kovu a L. Ničkovou, 10. 10. v 10 h. Dětské odd. KKV)  
• Beseda se spisovatelkou A. Ježkovou (10. 10. v 12 h. 
Dětské oddělení KKV)  
• Jiří Dědeček (koncert, 10. 10. v 18.45 h. kavárna U 
Notáře)  
• Nedovolte mozku stárnout (přednáška, 13. 10.  
v 17 h. sál Staré radnice) 
• Hele Lidi (projekt Jeden den ve tmě, 14.–15. 10. 
v 8.15 a 10.15 h. dětské odd. KKV, 14.30 h. salónek 
Staré radnice)  
• Nebejvalo v Praze vždycky jenom blaze (projekt 
Jeden den ve tmě – divadelní představení, 15. 10. 
v 16.30 h. sál Staré radnice)  
• Tobiáš Lolness (2) – Timothée de Fombelle (projekt 
LiStOVáNí, 15. 10. v 19 h. kavárna U Notáře)  
KKV a 18. Podzimní knižní veletrh 
O nejhezčího indiána (výtvarná soutěž pro děti, 
1.–31. 10. Pobočky KKV) 
Mongolsko – „země vzdálená i blízká“ (výtvarná 
soutěž pro děti, 1.–31. 10. Dětské oddělení KKV) 
Nový Zéland – Jižní ostrov (cestopisná beseda s Jiřím 
Márou, 20. 10. v 18 h. sál Staré radnice) 
Nejsme jiní, ale pro komunikaci používáme jiné pro-
středky (akce Jeden den s..., 23. 10. v 9.30 a 11.30 h. 
sál Staré radnice)
Galerie výtvarného umění 
tel. 569 427 035, e–mail: galerie@galeriehb.cz, 
krausova@galeriehb.cz, www.galeriehb.cz 
10. 10. – 30. 11. Slovem i obrazem 

výstavní projekt R. Kopáče a K. Tučkové, literární 
tvorba českých výtvarníků i výtvarná tvorba českých 
spisovatelů.  
10. 10. – 30. 11. Hrajeme si s ilustrací 
dopr. program pro školy k výstavě Slovem i obrazem
Štáflova chalupa 
tel. 569 433 857, 604 130 962, www.sweb.cz/antikhb 
Po–Pá 9–13 h. a 14–17 h. a So 9–12 h. 
1.–31. 10. Prodejní výstava Jana Prchala 
imaginativní a fantaskní fotografika
Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod 
tel. 569 429 151, www.muzeumhb.cz 
e–mail: muzeum@muzeum.hbnet.cz 
14. 10.–10. 11. – Brambory – skrytý poklad 
výstava pořádaná ke 100 letům VÚB v H. Brodě, koná 
se ve spolupráci s Národním zemědělským muzeem
Základní umělecká škola 
Smetanovo nám. 31, tel. 569 422 408, 569 434 544, 
zus.hb@worldonline.cz, www.charleston.cz/zus–hb/ 
14. 10. – Koncert hudebního oboru  
slavnostní zahájení: sál ZUŠ, 17 h.
Umělecké centrum dětí a mládeže 
Rubešovo nám. 171, tel. 605 165 717, 604 718 827 
18.–19. 10. Kurzy kreslení pravou mozkovou 
hemisférou. základní kurz – TUŽKA, podrobné info 
na www.lucierabensova.cz, odkaz KURZY nebo na tel. 
604 718 827 Lucie Rabensová, e–mail: luca@unat.cz
Kulturní dům Ostrov  
tel. 569 421 088, kino–divadlo 569 426 666 
e–mail: kdostrov@sendme.cz, http://kdostrov.hbnet.cz 
12. 10. Princezna s dlouhým nosem – od 14.30 h. 
divadelní sál KD Ostrov, hraje divadlo Koráb 
13. 10. Kachna na pomerančích – W. D. Home od 
19 h. divadelní sál KD Ostrov, divadelní inscenace, 
která s humorem řeší vážnou situaci, hrají: V. Žilková, 
M. Stropnický, J. Šťastný, K. Jandová 
19. 10. Havajské ostrovy – Leoš Šimánek – od 17 h. 
velký sál KD Ostrov, diashow známého dobrodruha a 
cestovatele, více na www.leossimanek.cz
Program kina Ostrov 
9.–11.10. 20 h. – BOBULE (letní komedie ČR) 
14.–15. 10. 20 h. – ZOHAN: KRYCÍ JMÉNO KADEŘNÍK 
(akční komedie USA) 
16.–18. 10. 17.30 a 20 h. – MÁJ (česká filmová báseň 
na motivy K. H. Máchy) 
20.10. – 25.10. 20 h. – TOBRUK (válečný film ČR, 24. a 
25. 10. se hraje též v 17.30 h.) 
27.–29. 10. 20 h. – SEZNAMTE SE S DAVEM (rodinný 
dobr. USA) 
30.–4. 11. 17.30 a 20 h.– NESTYDA (komedie ČR)
Čechovka – Klub Kasárna 
Eva Vařejčková, tel. 724 764 875, e–mail: eva.varejcko-
va@cechovka.cz, www.cechovka.cz, předprodej 
vstupenek na jednotlivé akce: CK B TRAVEL, Dolní ul.  
10. 10. Pavel Žalman Lohonka – 20 h. koncert 
11. 10. XIII. století – 20 h. koncert 
15. 10. Žižkov – 19 h. divadelní abonentní představení 
Divadla Komedie Praha 
18. 10. MIG 21 – 20 h. koncert 
22. 10. Satomi Nischimura (housle), Rie Michimura 
(klavír) – 19 h. koncert v sále Staré radnice 
24. 10. Navigators – 20 h. koncert 
25. 10. Jana Koubková Quartet – 20 h. koncert 
host: Jazzibaba 
1. 11. Skyline – 20 h. koncert 
5. 11. Komediograf – 19 h. divadelní abonentní 
představení Hadivadla Brno, hrají: P. Liška, M. Daniel, 
T. Matonoha, J. Polášek, M. Chmelařová a další
EFFECT MUSIC CLUB 
tel. 724 639 599, www.effectmusic.cz, www.cecek.com 
10. 10. – Rockotéka RRB od 20 h., host: Noostrak 
11. 10. – Dj SLUNÍČKO Latino–Reggae, bubnování 
17. 10. – El Brkas Tour od 20 h., Šatlava, Defragment 
18. 10. – BORON od 20 h. Aggressive Tyrants a hosté 
25. 10. – Skáčko Festík od 20 h., Fast Food Orchestra, 
J.Z.L.F., V.P.R., Rachot strojů, Žabí Major, Novoveska + 
překvapení z Brazílie 
27. 10. – Záviš + hosté: Marcel Kříž s kapelou, Brak 
31. 10. – KRYŠTOF – Club Tour  
od 1. 10. předprodej vstupenek za 250,– Kč/ks 

1. 11. – Rocková Vysočina 08 
třetí semifinálové kolo legendární soutěže nejen 
rockových kapel z celé republiky
METRO CLUB 
www.metroclub.cz, každý pátek a sobotu disco party show 
10. 10. PARTY á la ITALIA  
11. 10. STRIP SHOW 2008 
17. 10. DANCE PARTY 
18. 10. CZECH & ROCK & DANCE 
24. 10. CUBA LIBRE PARTY 
25. 10. DANCE & R‘n‘B 
27. 10. ČESKOSLOVENSKÁ PÁRTY 
31. 10. EROTIC NIGHT & LESBI SHOW
Ayurvéda v praxi 
7. 10. – Proč nás místo radosti obklopuje či přímo dusí 
strach a proč nežijeme tady a teď 
21. 10. – Alergie – několik úvah na toto téma 
přednášky od 17.15 h. v budově MěÚ V Rámech v 
zas. místnosti. Ivana Georgievová, tel. 724 137 587 
www.ivaveda.cz, e–mail: ivaveda@ivaveda.eu
Sportovní areál Kotlina 
tel. 569 424 545, www.kotlina.cz  
plavecký bazén, sauna, parní lázeň 569 424 545, fit-
nes, aerobic, solarium, masáže 569 424 646, squash, 
salonek 569 424 656, zimní stadion 569 422 512
Lezecká stěna ZŠ Wolkerova 
tel. ZŠ 569 429 918, Správce lezecké stěny Michal 
Husár, tel. 569 432 015, 603 807 909
Sportovně relaxační centrum FANATIC  
Beckovského ul. 2045, tel. 777 330 505, e–mail: aero-
bic@fanatichb.cz, www.fanatichb.cz 
aerobic, aerobic + posilování, power jóga, formování 
postavy, step aerobic, moderní a orientální tanec, 
spinning, kurzy bubnování, TAI–ČI 
17.–19. 10. Sportovně–relaxační víkend pořádají L. 
Procházková a R. Mrkvička, hosté: Pepa a Kuba Černo-
hubých, info + přihlášky na www.fanatichb.cz
Klub maminek SLUNÍČKO 
bývalá ZŠ Rubešova, Po–Pá 9–11.30 h. a Po 14–16 h.  
a dále dle dohody, tel. 603 592 333, e–mail: kmslunic-
ko@seznam.cz, www.kmslunicko.ic.cz 
9. 10. Tradiční čínská medicína od 10 h. 
15. 10. Výtvarná dílnička – JEŽKYJÁDA od 9 h. zábavné 
tvoření ježků a dalších zvířátek z kaštanů a špejlí.  
21. 10. Kosmetika s Pavlou od 9 h. Možnost využít 
kosmetických služeb v Klubu s hlídáním dětí
25. 10. Klub dvojčat a vícerčat od 9.30 h. Téma 
sociálních dávek 
27.–31. 10. PRÁZDNINY. Sluníčko uzavřeno.  
3. 11. ,,Adoptuj panenku a zachráníš život dítěte…“ 
od 9 h.
Mateřské centrum ZVONEČEK 
ZŠ Nuselská 3240, tel. 777 736 068, 569 428 438, 
e–mail: zvonecek@charitahb.cz, www.charitahb.cz, 
Otevřeno Po–Čt 8.30–11.30 h. 
7. 10. Relaxační masáže maminek s hlídáním dětí, 
objednávky po dohodě, 9–12 h. 
8. 10. Zdravý pohyb pro děti i pro maminky, přednáš-
ka Evy Kiedroňové, 9.30–10.30 h. 
8. 10. Aromaterapie v těhotenství, při porodu a šesti-
nedělí. od 16 h. Přednáška Ing. Evy Kopasové.
15. 10. Logopedie. Povídání s Mgr. Dubskou, 
16–17.30 h. 
20. 10. Smaltování. Dílna na šperky, jednoduché 
dekorace a originálně zdobené příbory, 16–18 h. 
22. 10. Aktivity v těhotenství a povídání s dulou Evou 
Drahozalovou, 16.30–18.30 h. 
27. 10. Arteterapie – vzpomínka na bříško s Martinou 
Molákovou, 16–18 h.
29. 10. Znaková řeč pro batolata Seminář s M. Mach-
kovou (instruktorka Baby Signs) 16–18 h. 
3. 11. Pedig – pletení z pedigu dvoubarevná ošatka s 
vyplétaným dnem.  16–19 h.


